
Meghívó
Augusztus 20-án, vasárnap a katolikus

szentmisét követôen – hagyományosan a

templomkertben – „Feljött a napunk...” 

címmel ünnepi megemlékezést tartunk

Szent István államalapító királyunk és az 

új kenyér tiszteletére.

Ünnepköszönôt mond: 

Vécsey László polgármester

Összfelekezeti igeválasztás 

a katolikus-, református- és a baptista 

egyházak képviselôivel 

Kenyér szentelés

A mûsorban közremûködnek Buzogány Márta 

tanítványai, a Színházikó Színjátszócsoport

tagjai

Az ünneplô közönséget Szent István napi 
terített asztallal és sok szeretettel várjuk!

M

Magyar ima
Kievben ôrzik azt a rovásírásos, 
valamikor K.u.410-560 között 
keletkezett imádságot, amit a hunok-
nak/magyaroknak tulajdonítanak.

„Miatyánk Istenünk, bennünk van országod.

Elôttünk szent neved, s törvény akaratod.

Mindennapunk gondját magadon viseled,

Bûneinket, mint mi másokét nekünk elfeleded. 

Te kezed vezet kísértéseken át, s lefejted rólunk 

a gonosz járomát. 

Tiéd a nagyvilág összhatalma, üdve. 

Mindöröktôl fogva, legyen mindörökre.”
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„Nehéz dolog az embereket megfosztani a gondolkodás szabadságától, 
de még nehezebb rákényszeríteni az embereket arra, hogy gondolkodjanak.”

Deák Ferenc
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Rendkívüli 
képviselô-testületi ülés
Gyors döntésre volt szükség az óvoda-
bôvítés közbeszerzési eljárásának bonyolí-
tásához, ezért Vécsey László polgármester
június 20-ára is összehívta a képviselô-
testületet. A szokatlan idôpontban csak
nyolc képviselô jelent meg, de az ülés így
is határozatképes volt.

A kivitelezô kiválasztása
az óvodabôvítéshez
Az elsô napirendi pontban Göndör Gábor
közbeszerzési szakértô ismertette az
óvodabôvítésre beérkezett pályázatok el-
végzett értékelését. A közel 500 m2 terüle-
tet jelentô munka díjazása közel 50 millió
forintos költségbe kerül. A kivitelezônek
vállalnia kell a gyors munkát, hogy a tan-
év kezdetére az óvoda használhassa az új
helyiségeket is. Az esetleges határidô be
nem tartásért napi 100.000 Ft kötbért kö-
tött ki az önkormányzat. Ugyanakkor a ki-
írás szerint a mûemléki környezetben vég-
zett munkákhoz megfelelô tapasztalatok-
kal kell rendelkeznie a cégnek. 

A meghatározott szempontrendszer
alapján a legjobb ajánlatnak a szakértô az
M3 Szada Kft-t (melynek telephelye a
Szada Ipari parkban található) nevezte
meg, s a képviselô-testület egyhangúlag
hozzájárult a nyertes pályázat kihirdetésé-
hez és a szerzôdés megkötéséhez.

Elfogadták a Csatárok
szabályozási tervét
Mivel a szakhatóságok nem emeltek kifo-
gást a Csatárok szabályozási tervében fog-

laltak ellen, így már csak a képviselô-
testület döntésén múlott, hogy elfogadják-
e azt. A képviselôk egyhangú IGEN szava-
zatukkal jóváhagyták a szabályozást.

Minipláza
Bonyolult pénzügyi lehetôség vizsgálatát
kérte a polgármester, mely további létesít-
mények megvalósításához nyújthat meg-
oldást az önkormányzat számára. A
képviselôk egyetértettek vele, hogy mind
a Fejlesztési Bizottság, mind a Pénzügyi
Bizottság elemezze a kapott ajánlatot.

Az iskola veszélyes abla-
kainak javíttatása
A beérkezett ajánlat
szerint a vállalkozó
12 ablakot tartott
életveszélyesnek, s
egy ablak javítását
58 ezer forintért vál-
lalta. A képviselôk
hozzájárultak, hogy
elsô körben ezeket a
veszélyesnek minô-
sített ablakokat csi-
náltassa meg az is-
kola.

A rendôrség
értékelése
A Pest megyei rend-
ôrkapitány kérdôív
kitöltésére kérte a
képviselô-testületet,
hogy visszajelzést kaphasson a rendôri
munka társadalmi megítélésérôl. A több
oldalas kérdôív megfelelô rovatainak ki-
töltését, a képviselôk közösen végezték.

Ápolási díj kérelmek
Egy indokolt ápolási feladat végzéshez
kérte valaki az ápolási díj megítélését. A
gondot az okozta, hogy az ápolási díjban
részesülô személynél ez munkaviszony
jellegû juttatás, tehát napi nyolcórás mun-
ka mellett nem is kérhetô, s munka mellett
nyilván nem is lenne alkalma az illetônek
napközben az ápolást végezni. Ha viszont
valaki munkanélkülivé válik, akkor ezt

kérheti és munkának számít, ha a beteg ál-
lapota azt igazoltan megköveteli. A
képviselôk végül megadták méltányossá-
gi okra hivatkozva a díjat.

A szükséges döntések meghozatala után a
képviselôk és a Polgármesteri Hivatal dol-
gozói átvonultak és birtokba vették a fel-
újított Ványi-féle házat, amely a további-
akba a Mûszaki Irodának, az Irattárnak és
Szada Nova Kht-nak ad megfelelô teret.

Rendes 
képviselô-testületi ülés
A megszokott rend szerint a havi rendes
ülést a hónap elsô hétfôjére tûzte ki Vécsey
László polgármester. Maga az ülés a szo-
kottnál jóval gyorsabban lezajlott, ám utá-
na a képviselôk bejárták a községben folyó
munkálatok helyszíneit, hogy saját sze-
mükkel gyôzôdjenek meg a munka hala-
dásáról. Így megtekintették az óvod-
abôvítést és kimentek a Corvin utcába a
temetôhöz vezetô út megkezdett felújítá-
sának szemléjére is.

Képvisel
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Pénzügyi helyzetelemzés 
Török László, a Pénzügyi Bizottság elnöke
tartott tájékoztatót az Önkormányzat 2006.
évi költségvetési helyzetérôl, melyet a
képviselôk egyhangúlag tudomásul vettek.

Munkák a községben
A folyamatban lévô beruházásokról a Fej-
lesztési Bizottság nevében Sebestyén
Lászlóné Puskás Aranka beszámolóját
hallgatták meg a képviselôk, majd a gyor-
san lefolytatott tárgyalás után a helyszíne-
ken is meggyôzôdtek az állapotokról.

Két új buszmegálló 
megrendelése
Pálmai Zoltán, a Szada Nova Kht.
ügyvezetôje kért be ajánlatokat a busz-
megállókra, melyeket a fô út veresegyhá-
zi végére kívánnak felállítani. A kapott
ajánlat szerint egy megálló ára 220 ezer
forint, s augusztus végéig kihelyezésre is
kerülnek.

Képviselôi indítvány
A képviselô indítványok, felvetések során
Petrák Árpád alpolgármester javasolta,
hogy az önkormányzat által létesített par-
kok (Dobogó, Fürdôterület) karbantartás-
ára állítsanak fel egy csapatot, s ehhez kü-
lönítsenek el pénzkeretet is.
Vécsey László egyetértett az indítvánnyal,
s a Kht. mellé javasolta egy karbantartó
egység megszervezését, amelyet eseten-
ként közmunkásokkal lehetne kiegészíte-
ni. Mivel szükség van egy ilyen GAMESZ
jellegû cégre és a Kht-t hamarosan úgyis át
kell alakítani valamilyen más szervezeti
formává, célszerû továbbgondolni ezt az
észrevételt, mert a létrehozott értékeket
meg is kell óvni. Egyben jelezte, hogy a
Fürdôterület még nincs átadva.

Polgármesteri beszámoló
■ Vécsey László ismertette, hogy mely
önkormányzati területek után mutatkozik
éppen érdeklôdés. A Fenyvesliget mellett
egy termál-wellness egységet szeretne
egy érdekcsoport létesíteni 2 ha területen,
míg az iparterüle-
ten egy másik cég
keres magának te-
lephelyet.
■ Dr. Beer Miklós
megyés püspök fo-
gadta Szada pol-
gármesterét a volt
Varroda átadása, il-
letve a kapott kár-
pótlásból történô
v i s s z a v á s á r l á s a
ügyében. Válasz
azonban a szadai
ajánlatra még nem
érkezett.
■ Hamarosan vár-
ható valamilyen
megoldás az Észak-
Kelet Pest és Nóg-
rád megye közös
hulladéklerakója
ügyében, mert ha
záros határidôn be-
lül nincs megegye-
zés, akkor az EU
visszaléphet a tá-
mogatástól.
■ A gázhálózat ér-
tékesítéséhez elôze-
tesen eldöntött sza-
kértôi vizsgálatot
megrendelték a le-
alkudott áron.
■ Nincs még vá-
lasz Veresegyház-

ról a szadai, peren kívüli megegyezési
feltételekre.
■ Dolgoznak a Tamás-féle ház átalakítási
tervein. Hamarosan kezdôdhet ott is a köz-
beszerzési eljárás, s ez esetben is az egysze-
rûsített változatot tervezik megindítani.
■ Augusztusban – szokás szerint – nem
tervez képviselô-testületi ülést, de a mun-
kák miatt szükség esetén rendkívüli ülés
összehívására mégis sor kerülhet.

Windhager

lô-testületi ülések
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2111 Szada, Windhager Károly fôszerkesz-
tô: Polgármester úr! A köztársaság elnöke októ-
ber 1-jére kitûzte az önkormányzati választások
idôpontját. Hamarosan letelik az önkormányzati
ciklus...

Vécsey László polgár-
mester: Igen, és mint
ilyen alkalmakkor min-
dig, illik számvetést ké-
szítenünk az önkormány-
zat négyéves munkájáról.
Ezt az elkövetkezô két
hónap során nagyon

részletesen meg fogom tenni. Talán nem árt,
ha a 2111 olvasói számára – fôszerkesztô úr
segítségével – nagy vonalakban most is
megpróbáljuk összefoglalni a lényeget.
Ezért köszönöm az interjú lehetôségét.

2111: Javaslom, hogy kezdjük a sikerek és kudar-
cok számbavételét a sikerekkel. Melyek voltak a
Szada életében legjelentôsebb elôrelépések a négy
év során.

V. L.: Szerencsére sok apróbb-nagyobb ered-
ményt említhetek. Kezdjük mindjárt azzal,
hogy az intézményi szerkezetünkben jelen-
tôs lemaradásokat sikerült pótoltunk és
mind a humán, mind pedig a közmûhálózat
terén közelítettünk a kor színvonalának
megfelelô jogos elvárásokhoz. Persze na-
gyon messze vagyunk még attól, hogy elé-
gedetten hátradôlhetnénk, ha egyáltalán le-
hetséges valaha is egy önkormányzatnak az
ilyen állapot elérése.
A teljesség igénye nélkül megemlítek né-
hány olyan eredményt, melyekre valameny-
nyien büszkék lehetünk.
A Székely Bertalan ÁMK keretében végre-
hajtott fejlesztéseink feltétlenül e körbe tar-
toznak. Az óvoda bôvítésével – melynek
második üteme augusztus végére elkészül
–, az új étkezô és a konyha megépítésével,
az épület tetôterének kialakításával, a Falu-
ház elôkertjének megszépítésével, az új par-
kolókkal, a kibôvült, rendezett udvarral el-
értük, hogy gyermekeink nevelése, oktatása
színvonalas környezetben, és elégséges
férôhelyen történhessen.

2111: Szada lélekszámának ismert növekedési üte-
me mellett mennyi idôre elegendô ez a bôvítés?

V. L.: Ha a Székely Bertalan Mûvészeti Köz-
pontnak, a Székely-háznak, a mûteremnek

és a kertnek az alapfokú mûvészeti oktatás
céljaira történô átalakításával ilyen szépen
haladunk tovább, ha az új étkezde
tetôterében a négy tervezett osztálytermet
kialakítjuk, akkor jó néhány évig biztosan. 

Érzékeljük azonban, hogy a jelenlegi in-
tézményi területen – a területvásárlásaink
ellenére – elértük a bôvíthetôség határait.
Ezért már az idén elkezdtük a „nagy ugrás”
elôkészítését. A tervezett új iskolához kap-
csolódóan az egész közösségünket szolgáló
új létesítményeket kell létrehoznunk. Kö-
zösségi rendezvényekre is alkalmas, a Falu-
háznál lényegesen nagyobb befogadó ké-
pességû sportcsarnok, tanuszoda is szerepel
a terveink között.

2111: Hány fôre tervezik az új iskolát?

V. L.: Ez nagyon nehéz kérdés, két bizonyta-
lansági tényezôvel is szembe kell néznünk, s
nem csupán az iskola bôvítése, hanem vala-
mennyi fejlesztésünk kapcsán. Az egyik,
hogy vajon folytatódik-e a Budapest környé-
ki népességnövekedés, milyen ütemû lesz a
jövôben a Szadára történô betelepülés. La-
kosságunk száma az idén meghaladta a
négyezer fôt, ami a másfél évtizeddel koráb-
binak a duplája. Ez pedig nemcsak lélek-
szám növekedést jelent, hanem új igények,
új felfogások, új életmód megjelenését is.

A másik bizonytalansági tényezô pedig
az örökzöld önkormányzati téma: a költség-
vetés, azaz a pénzügyi lehetôségek nehéz
tervezhetôsége. A 2007 - 2013 közötti uniós
költségvetés forrásainak fogadására min-
denesetre felkészültünk. Három komplett
szadai nagyprojektet nyújtottunk be a Nem-
zeti Fejlesztési Tervhez.

2111: Mielôtt a pénzügyekbe
belebonyolódnánk, térjünk
még vissza az eredményekhez.
Az intézményi szerkezet hiá-
nyosságainak pótlásánál mire
gondolt polgármester úr?

V. L.: Ebben a körbe kell
sorolnunk a Szociális
Alapellátó Központunk
felállítását, amely már két
éve igyekszik sûrûbbre
szôni az úgynevezett szo-
ciális hálót, a visszajelzé-
sek alapján egyre sikere-
sebben és sokrétûbben.

Ide tartozik a Pedagógiai Szakszolgála-
tunk beindítása, a Polgármesteri Hivatal
Mûszaki Irodájának új épületbe helyezése,
ami az ügyfelek kiszolgálásában jelenthet
lényeges elôrelépést. 

Fontos lépés volt az egészségügyi ellátás
fejlesztése terén a második háziorvosi kör-
zet beindítása. S mire ez a riport megjelenik,
már a szintén megduplázott védônôi szol-
gálat új épületének kialakítása is
megkezdôdik a Posta-közben. Az állatorvo-
si szolgálati lakás értékesítésébôl befolyó
összeget fordítjuk erre a célra. A védônôk el-
helyezését úgy szeretnénk megoldani, hogy
egyben az elsô gyermekorvosi körzetet is be
tudjuk indítani, egyelôre kísérleti jelleggel.

Jólesô érzéssel tölthet el bennünket, hogy
a lelkes és áldozatkész szülôi közösséggel
összefogva, némi önkormányzati segítség-
gel sikerül megôriznünk a nevelés sokszí-
nûségét, ugyanis jövôre minden bizonnyal
elkészül az új Waldorf óvoda, amely orszá-
gosan másodikként kifejezetten egy erre a
célra tervezett épületbe költözhet.

Internetes honlapunk fejlesztésével nagy
lépést tettünk az otthonról történô elektroni-
kus ügyintézés bevezethetôsége érdekében. 

Intézményi fejlesztéseinknél kiemelt fi-
gyelmet fordítottunk az akadálymentes
megközelíthetôségre.

2111: Az utak általános állapotát viszont nem
mindig lehet az akadálymentes kifejezéssel jelle-
mezni...

V. L.: Ez sajnos így van. Két éve vált lehetsé-
gessé a Fejlesztési Alapunk létrehozása, azóta
töltögetjük ezt az alapot a - mindig esetleges -

bevételeinkbôl. Ez teszi
lehetôvé, hogy az egyéb
fejlesztések mellett meg-
alapozott éves útprogra-
mokat dolgozzunk ki. 

Hatalmas területen na-
gyon nagy elmaradásokat
kell pótolnunk mind a
csapadékvíz elvezetés,
mind az úthálózat fejlesz-
tése terén. Közben a
meglévô úthálózat kar-
bantartására is sokat kell,
s tudjuk, még többet le-
hetne költeni. Önkor-
mányzatunk tisztában
van azzal, hogy e téren
mind mennyiség, mind

K Ö Z Ü G Y E I N K  S Z O L G

Beszélgetés a polgár

Vécsey László polgármester megnyitja az elsô
szadai Puszták Népe lovasviadalt, mellette korhû
ruhában Czapp Béla a Lovas Szakosztály 
vezetôje, mögötte Nádas Péter



minôség tekintetében óriási feladatok vár-
nak ránk a jövôben is. 

Az utak állapota, mint az önkormányzat-
ok többségénél, nálunk sem sikertörténet.
Augusztus végére azonban elkészül a Szé-
kely Bertalan út teljes felújítása, ami egy
olyan nagyberuházás, ami lassan már
kétévtizedes szadai álom. 

Aszfaltburkolatot kap az idén a Szabad-
ság út és a Szurdok utca is, hogy a többi te-
lepülésrészünkön is legyen érzékelhetô
elôrelépés. 

Az útprogramunk tavaly megvalósított
elemeivel együtt ezek talán már megalapoz-
nak némi derûlátást e téren is.

2111: A tavalyi útépítések közül a Csapás utcáé-
ra sok panaszt lehet hallani…

V. L.: Jogos minôségi kifogás éri a Csapás
utcát, mi magunk is folyamatos nyomás
alatt tartjuk a kivitelezôt, hogy az öt évre
szóló garanciális kötelezettségének eleget
tegyen. Ha kissé nehézkesen és késedelme-
sen is, de nem vitatják és elvégzik a szüksé-
gessé vált javításokat. A munkát szabályos
közbeszerzés keretében nyerték el, a cégnek
eddig kiváló referenciái voltak. Úgy tûnik,
az alvállalkozójukat szerencsétlenül válasz-
tották meg. Ezt a döntést most az ô pénzük
bánja, nekünk pedig sajnos nem kevés bosz-
szúságot okoz. Lám, a kötelezô, túlbürokra-
tizált és drága közbeszerzés sem jelent auto-
matikusan jó minôséget, mégoly gondos
mûszaki ellenôrzés mellett sem. 

Mindezzel együtt is azonban a Csapás út
összehasonlíthatatlanul jobb, mint koráb-
ban volt, s tudni kell, hogy még nincs kész.
Amint a baloldalán kialakul a lakóterület,
sor kerülhet a szélesítésére és azt követôen
kapja meg a végleges kopórétegét. 

A Szurdok utca felsô szakaszának leasz-
faltozásával pedig a Margita egész térsége
minden idôjárási viszonyok között jól járha-
tóvá válik. 

Sok pénzt fordítottunk az elmúlt négy év-
ben különbözô tervek készítésére, ami pe-
dig cseppet sem látványos, de annál munka-
igényesebb és drágább tevékenység. Talán
már közhely számba megy, hogy Európai
Uniós viszonyok között kész tervek nélkül
egyetlen lépést sem tehetünk. Szadának
már sok kész és több folyamatban lévô terve
van, így a településszerkezeti terv felülvizs-
gálatára, a faluközpontra, épületekre, utak-
ra, egyéb közmûfejlesztésekre. Többek kö-

zött a Margita
más utcáinak is
készen vannak
az egyesített csa-
padékvíz elve-
zetési és útépíté-
si tervei, melyek
alapján lakossági összefogással, pályázati
pénz és önkormányzati hozzájárulás
együttállásakor azonnal el tudjuk kezdeni a
szilárd burkolat építését.

2111: Ha már a pályázatokat említi polgármester
úr, ezek milyen szerepet játszottak a jelenlegi ön-
kormányzati ciklus során?

V. L.: Voltak sikereink. A legnagyobb és leg-
szebb a régi strand területének rendbetételé-
re elnyert támogatás, mely terület – a Sza-
badság út csatlakozó részeinek leaszfaltozá-
sa után – bízvást mondhatjuk, Szada egyik
ékköve lehet. Valamikor szeptemberben, ta-
lán a Szôlôhegyi Sportnappal együtt megér-
demel majd egy szép avatóünnepséget. 

Említhetem a Székely Bertalan úthoz, az
óvoda bôvítéséhez, Székely Bertalan mûter-
mének felújításához, a Faluház elôkertjéhez,
több óvodai és iskolai fejlesztéshez pályáz-
tunk sikeresen. Ugyancsak nyertünk a rend-
kívüli esôzések okozta károk részleges hely-
reállításához a vis major alapból kisebb-na-
gyobb támogatásokat is. 

Összességében azonban megvallom, e té-
ren egyáltalán nem vagyok elégedett. Példá-
ul a közvilágításunk korszerûsítéséhez iga-
zán megérdemeltünk volna némi támoga-
tást, aztán még az óvodai játszótérhez, a
sportpálya fejlesztéséhez, vagy intézménye-
ink akadálymentesítéséhez is . Sajnos tudo-
másul kellett vennünk, hogy a források az
igényeknél lényegesen szûkebbek. 

Mint említettem, ugrásra készen várjuk
az uniós pályázatok kiírását is.

2111: Tíz éve gond a szennyvízelvezetô hálózat
befejezetlensége. E téren mikor várható megoldás?

V. L.: Lakossági és önkormányzati összefo-
gással néhány rövidebb szakaszt sikerült
ugyan elkészítenünk, de az eredeti érdekelt-
ségi területen Szadán tervezett hálózatnak
még mindig hiányzik a húsz-huszonöt szá-
zaléka, a tisztítómûnek pedig nincs mûkö-
dési engedélye. Ezek miatt olybá tûnhet,
hogy ott tartunk, ahol négy éve. Ez azonban
nem így van, bár átérezzük, hogy aki tisz-

tességesen megfizette a hozzájá-
rulást és mégsem kapta meg a rá-
kötési lehetôséget, azt ez vajmi
kevéssé vigasztalja. Fôszerkesztô
úr a megmondhatója, hogy a 2111
Szadában rendszeresen hírt ad-
tunk az ügy menetérôl, de talán
ez alkalommal is érdemes rövi-
den összefoglalni a helyzetet. 

Tavaly elôtt járt le a Társulat tör-
vényes mûködési ideje, s abban
bíztunk, hogy ez majd közelebb
hozza a megoldást. A társulati
mûködés megszüntetésének mód-
ja azonban perbe kényszerített
bennünket, még pedig egyszerre
két perbe. Ezek folynak, és a lassú-

ságuk miatt személyesen is nagyon csalódott
vagyok. Eredményként könyvelhetjük azon-
ban el, hogy a perek legalább a mûszaki és a
pénzügyi elszámolást kierôltették. Ôszre az
elsô perben ítéletet várok, természetesen
Szada számára kedvezô ítéletet, s az jótékony
hatással lehet a másik per menetére is. Egy
kedvezô ítélet jogerôre emelkedéstôl már
egyszerûbb lesz a dolgunk. 

Fontos mozzanat, hogy a perek ellenére
fenntartjuk a párbeszédet a Gesztorral és a
képviselô-testületünk közös pályázat be-
nyújtásához is hozzájárult. A közös pályázat
esetleges sikere okafogyottá tehetné a pere-
ket, közel hozná a befejezést. Ez lenne az
ideális forgatókönyv, ebben reménykedünk
leginkább.

Addig is további türelmet kell kérnünk a
Szôlôhegy, a Bucka és az Aranyhegy lakói-
tól, akiket nem csupán a szennyvíz-elveze-
tés megoldatlansága sújt, hanem a csatorná-
zás végéig komolyabb útépítéseket sem tu-
dunk elindítani ezeken a területeken.

2111: Polgármester úr! Az elmúlt évek eredmé-
nyeinek összefoglalása után föl kell tennem azt a
kérdést is, hogy hogyan tovább?

V. L.: Ezt mindig a szadai emberek szem-
szögébôl érdemes vizsgálni. Jó-e szadainak
lenni? Jobb lett-e szadainak lenni, mint né-
hány éve, vagy sem? Ahányan vagyunk
annyiféle választ adunk ezekre a kérdések-
re. Ráadásul az általános állampolgári köz-
érzetet nagyon nehéz a helyi közérzettôl el-
különítve megélni. Akinek éppen nincs
munkája, az szadaiként is munkanélküli.
Akinek megélhetési nehézségei, családi
gondjai vannak, a nyugdíja méltatlanul ala-
csony, az egészsége megromlott és még so-
rolhatnám, az sajnos szadaiként is megéli a
nehézségeket.

Polgármesterként abban bízom, hogy ön-
kormányzatunk a hatáskörébe tartozó dol-
gokban az elmúlt ciklusban is tudott segíte-
ni a hozzánk fordulók gondjainak a megol-
dásában, enyhítésében. Azt remélem, hogy
legalább egy kicsit jobb lett mára szadainak
lenni, mint amilyen tegnap volt.
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Községünk jövôképét pedig szintén a
szadai embereknek kell megalkotniuk, az
önkormányzat ennek csupán eszközéül
szegôdhet. Kereteket biztosíthat a közösség-
formáláshoz, a civil kezdeményezésekhez, a
sportélethez, az idôskor méltó megéléséhez,
igyekezhet további munkahelyeket teremte-
ni, a családokat gondozni, az ifjúsággal töb-
bet törôdni, a szociális hálót erôsíteni, a
szolgáltatásokat bôvíteni és színvonalukat
javítani, a szadai nevezetességeket erôsíteni
és újabbakat életre hívni.

Az önkormányzatunknál e téren fölhalmo-
zott terveket, tervezeteket, elképzeléseket
egy ilyen interjú keretében lehetetlen fölso-
rolni, de ígérem, hamarosan sort kerítek rá!

2111: A szerkesztôség részérôl érdeklôdéssel vá-
rom! Jól értem, ez az ígéret arról is szól, hogy is-
mét megméreti magát az önkormányzati válasz-
táson?

V. L.: Igen, természetesen. Változatlanul tele
vagyok a szülôfalum és az emberek iránti
szeretettel és tenniakarással. Polgármester-
ségem elmúlt nyolc évében rengeteget kap-
tam ebbôl vissza, s még többet tanulhattam
belôle. Kevés polgármester mondhatja el
magáról, hogy választói olyan képviselô-
testülettel ajándékozták meg, mint engem:
más-más nézetû, de Szadát illetôen közös
akaratú, segítô- és tettrekész csapattal. Bel-
harcokra nem kellett idôt és energiát fecsé-
relnünk. 
Tele vagyok tervekkel és nem riaszt a küz-
delem – tudom, hogy nehéz évek jönnek.
Soha nem adom fel. Ha a szadai emberek bi-
zalmat szavaznak nekem, akkor töretlen
lendülettel állok ismét közös ügyeink szol-
gálatába.

2111: Polgármester úr, köszönöm a beszélgetést!

Be
sz

él
ge

té
s 

a 
po

lg
ár

m
es

te
rr

el

theBusinessWoman
A fenti címmel tartott összejövetelt a Business and Professional
Women Budapest International szervezet és a theBusiness-
Women magazin Budapesten az Andrássy Szalonban. A ko-
rábbra meghirdetetett rendezvényt az amerikai elnök látogatá-
sa miatt végül július 12-én tartották meg. 

S amiért ez a hír Szadán
is említésre méltó, an-
nak az az oka, hogy az
egyik elôadó (a meghí-
vó szerinti megfogal-
mazásban: mentor! – a
szerk.) községünk lakó-
ja Czigány Ildikó, a 
MALÉV elsô nôi kapitá-
nya, írónô volt. 

8000 Székesfehérvár, 
Koppány u. 2/A

Tel: 22/512-130, 22/512-131
Fax: 22/ 512-130

www.pannoniskola.hu; info@pannoniskola.hu

Iskolánkba érettségizett diákokat 
várunk nappali és levelezô tagozatos 

iskolarendszerû szakképzésekre.

TANDÍJMENTES SZAKKÉPZÉSEK:

➙ Logisztikai ügyintézô* OKJ: 52 3435 02

➙ Marketing- és reklámügyintézô* OKJ: 52 3435 04

➙ Public Relations munkatárs OKJ: 52 8409 01

➙ Közlekedésüzem-viteli szállítmányozási 

technikus OKJ: 52 7010 04

➙ Idegenforgalmi technikus OKJ: 52 7872 02

➙ Környezetvédelmi technikus OKJ: 52 5470 04

➙ Vámügyintézô EU-s pénzügyôri szakiránnyal

OKJ: 54 3433 04

AKKREDITÁLT FELSÔFOKÚ SZAKKÉPZÉSEK:

➙ Idegenforgalmi szakmenedzser OKJ: 55 3436 02

➙ Európai logisztikai menedzserasszisztens* 

OKJ: 55 3439 01

➙ Marketing menedzserasszisztens*

OKJ: 55 3439 01

* levelezô tagozaton is

Az akkreditált szakon végzett diákok 
egy tanév kreditpontjainak beszámításával 

folytathatják tanulmányaikat 
partner fôiskolák nappali tagozatán.
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Már évek óta zajlik a Virágos Magyarország címmel elindított
mozgalom. Czibere Imre kertészmérnök, lapunk kertészeti ta-
nácsadó rovatának vezetôje, egyben önkormányzati képviselô in-
dítványozta, hogy jövôre Szada is kapcsolódjon ehhez a faluszé-
pítéssel járó kezdeményezéshez. Nem biztos, hogy a számos díj
közül valamelyiknek az elnyerése a legfontosabb dolog, a telepü-
lés már azzal is elôrébb lép, ha ennek kapcsán átgondoljuk mit le-
het tenni, virágültetésre, faluszépítésre buzdítjuk egymást, s va-
lamilyen módon ösztönzzük, hogy a porták elôtt ismét meghono-
sodjanak az egykor oly jellemzô virágágyások, elôkertek. 

Mivel azonban a verseny azért mégiscsak verseny, érdemes ar-
ra kellôen felkészülni. A képviselôk úgy gondolták, nem felesle-
ges meglátogatni azt a települést, amelyik évek óta az élmezôny-
ben foglal helyet ebben a megmérettetésben. Célszerû egy tanul-
mányi kirándulást szervezve egy napot ötletszerzésre fordítani.

Így történt, hogy július 14-én, péntek reggel egy kisbusz pöfö-
gött a Polgármesteri Hivatal udvarán, s Vécsey László polgár-
mester, Czibere Imre, Oroszi Sándor (Szódás), Török László
képviselôk, Jámbor Lajos jegyzô, Galambos Gáborné, Puskás
András, Szító Mária a Szadáért Alapítvány elöljárói, a község két
virágkertészettel foglalkozó polgára Kosik Vendelné és Petrák
András, valamint Tóth Imre vállalkozó felkerekedett, hogy meg-
tekintsék Géderlak kisközséget. A csapat vitte magával Szakács
Barnabás fiatal tájépítész szakembert, aki már több szadai körzet
fejlesztési tervén dolgozott, és krónikásnak e sorok íróját is.

A géderlaki polgármesterrel elôre lelevelezett találkozó nem
történt hiába. Igen érdekes dolgokat tudtunk meg, s elámultunk
a falu rendezettségén, óriási mennyiségû virágszônyege láttán.
Pedig semmi különös növényt nem találtunk, csak a közönséges
legényvirágot, kokárdavirágot, rézvirágot, kakastaréjt, begóniá-
kat, petúniát, büdöskét, sóvirágot, néhol mézvirágot és kánnát.
Ezeket azonban óriási mennyiségben, szinte minden talpalatnyi
szabad területen, tervszerûen ülteteve, ápolt, gondozott módon.

Már község beveze-
tô útja is frissen ka-
szált, gondozott ár-
kokkal hívta fel ma-
gára a figyelmet. 

Mint megtudtuk,
Géderlakon már 21
éve tudatosan fog-
lalkoznak a faluszé-
pítéssel, tervszerû-
en alakítanak ki
minden községi
épületet, közterüle-
tet és a lakosság is
hozzászokott a
rendhez, sôt maguk
is tevékenyen részt

vesznek a növények ápolásában. Ki ki a háza elôtti területet ma-
ga gondozza. 

Ezen túl közmunkásokkal is nagyon sok feladatot végeztet el a
Hivatal. A virágmennyiség láttán bizony annak még a napi locso-
lása, gyommentesítése sem kis feladat. 

Nem láttunk eldobott szemetet, betört, megrongált létesít-
ményt sem sehol, csak igényesen ápolt, gondozott környezetet. 

Hogy minél kevesebb pénzbe kerüljenek a kiadások, amit lehet
maguk, házilagosan oldanak meg. Magot fognak, a saját fóliahá-
zukban veteményeznek, palántáznak. 

Virágtartókat, virágládákat csak elvétve láttunk, inkább a sza-
badföldön létesített virágágyások, helyesebben virágszônyegek a
jellemzôk, amelyek a legtöbb esetben a kertekben is folytatódnak. 

Úgy tûnik jó a föld is arrafelé, mert nemcsak a kukorica és a
napraforgó volt kétméteres ottjártunkkor, hanem a virágok is
igen jólfejlettek voltak, s a nyári nagy forróság is alig zavarta meg
virágzásukat.

Géderlak elsô alkalommal 2001-ben nyerte el a Virágos Ma-
gyarország mozgalomban a kistelepülések elsô díját, s így ôk
képviselhették Magyarországot 2002-ben az Európai Virágos Vá-
rosok és Falvak Versenyében. Hollandiában is aranyérmet sze-
reztek, azóta pedig
még két nemzetkö-
zi különdíjat is ha-
zahoztak, s a Pol-
gármesteri Hivatal
falát beborította a
sok hazai és nem-
zetközi díj, kitünte-
tés, amit az évek so-
rán felhalmoztak.

Polgármester úr
elmondta, hogy a
virágokon kívül na-
gyon fontos a zsûri
szemében az össz-
hang, a falukép. A
falunak nem kell
városnak kinéznie.
Ôk a zsûrit a falu szélén hagyományos fogattal várják, azzal viszik
be. A házaknál megkínálják házipálinkával és akkor sütött házi sü-
teményekkel. Az utcaképnél pedig a sorfák, a járda, a kerítés és
magánházak összhangja is számít. Legyen a falunak hangulata.

Géderlak egy kistelepülés, mindössze 1100 lélekkel. Az embe-
rek dolgosak, senki sem megy segélyért a Hivatalba, helyette
munkalehetôséget, közmunkát kérnek. Ez általánosan bevett
gyakorlat náluk. Aki segélybôl szeretne élni, az elhagyja a falut,
volt már rá példa. Még a kommunális adót is ki lehet váltani köz-
munkával, sôt a fiatal a szülei adóját is ledolgozhatja. Az embe-
rek sorban állnak a munkákért. 

Összetartanak, a magukénak érzik a települést, a szándékos
rongálás ismeretlen. (A bolt elôtt a kerékpárok sem voltak leláncolva –
a szerk!). Bár így lenne ez Budapest közelében is! – morfondíroz-
tak hazafelé a szadaiak a buszon. 

A polgármester hangsúlyozta, hogy sokéves következetes és
szigorú munka van mindezek mögött, de ma már alig emlékszik
azokra az idôkre, amikor valaki azt mondhatta, hogy itt úgysem
lesz virág, hiszen mindig is szemétgödör volt. Sikerült leküzde-
niük ezt a reménytvesztettséget, s ma már összefogva bátran ne-
kivágnak új feladatoknak. Elkészült a sportcsarnokuk, óvodát
építettek és most alakítják, nagyobbítják a faluházukat.

Büszkék rá, hogy az ország minden részébôl jönnek rendszere-
sen a miénkhez hasonló küldöttségek kíváncsiskodni, tapasztala-
tokat szerezni. Mint elmondta, titkuk nincs, bárkinek szívesen
megmutatják, hogyan csinálják, lemásolni úgysem lehet, mert
minden településen mások a viszonyok.
A szadai csapat tanulságokkal bôvel ellátva érkezett haza errôl a
Bács-Kiskun megyei kistelepülésrôl, azzal a szándékkal, hogy
2007-re benevezik Szadát a Virágos Magyarország mozgalomba.

WK

Virágos Szadáért!

Géderlak polgármesterének tájékoztató-
ja, mellette Vécsey László, Török László,
Jábor Lajos és Petrák András

Balról jobbra: Galambos Gáborné, Kosik
Vendelné, Puskás András, Szító Mária és
Oroszi Sándor (Szódás)
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Látogatás Neukirchbe

Az idén Szadán volt a sor, hogy a testvér-
települési kapcsolatok ápolása érdekében
küldöttséggel Németországba látogasson.
A német-osztrák-svájci határ szögletében
található Neukirch lakói ezúttal is a néme-
tekrôl kialakult általános képünkkel ellen-
tétes, meleg barátsággal fogadták csopor-
tunkat. Mint elmondták, ôk svábok, s
ilyen közvetlenek, barátságosak és jóked-
vûek.

A szadai küldöttséget ezúttal is Vécsey
László polgármester vezette, a képviselôk
közül Oroszi Sándor (Szódás) vett részt az
oda-vissza utazással együtt mindössze
négynapos látogatáson. A csoport többi
tagja a Szadáért Kulturális Egyesületet va-
lamint a Szada SE Asztalitenisz Szakosztá-
lyát képviselte, lévén, hogy a vendéglátók
által összeállított forgatókönyvben német-
magyar ping-pong viadal is szerepelt. Ter-
mészetesen a csoporttal tartott két tolmács
és velünk volt a szûkített létszámú fellé-
pôcsoport. 

A forró fogadtatás feledtette a hosszú
autóbuszban töltött órák fáradságát, a csa-
ládok vendégszeretete pedig legendás.
Vendéglátóink figyelme még arra is kiter-
jedt, hogy a poharak alá készített papír-
szalvéták a piros-fehér-zöld nemzeti szí-
neinket jelenítsék meg. 

A rövid ott töltött idô ellenére viszonylag
sok érdekességet sikerült megtekinteni a
környéken. Jártunk Lindauban, a Bódeni tó
egyik gyönyörû kikötôvárosában, és meg-
csodáltuk a korábbi tartományi székhelybôl
mára kisvárossá szelidült Ravensburgot. 

Megmutattak nekünk egy korabeli né-
met parasztgazdaságot, ahol saját kezûleg
kaszálhattunk és rakhattunk ottani módra
boglyát, tilolhattunk, gerebenezhettünk
len-szálakat és a szabadtéri ebéd során a
lehulló morzsákat tyúkok és libák kap-
kodták fel a földrôl. 

Részt vettünk és énekeltünk az ökume-
nikus istentiszteleten, ahol átadtuk a
szadai asszonyok által német nyelven
hímzett háziáldást, amely nálunk is, náluk
is szó szerint azonos!

Részt vehettünk a náluk szokásos sza-
badtéri, az egész település lakosságát érin-
tô szombat délutáni, esti zenés-táncos mu-
latságon, ahol azonban ez alkalommal az
éjszakában mintha már csak mi táncol-
tunk volna. Itt lépett fel ismét nagy siker-
rel bemutatócsoportunk, amelyben szere-
pet kapott Vécsey László polgármester
elôször az énekkarban, majd egy kovác-
süllô verésével a késôbbiekben ô adta rit-
must. Egy jól eltalált ötlettel nagy tapsot
arattunk, amikor az asszonyok egy német
kisfiút és egy kislányt beöltöztettek tetôtôl
talpig szadai viseletbe.

Belefért még az egyik délelôttbe egy
szakmai konferencia az EU és az önkor-
mányzatok viszonyáról és jövôjérôl, me-
lyet egy olyan környékbeli polgármester
tartott, aki egyben EU képviselô is. 

Kaptunk ajándékba egy az ötvenes évek
óta kint élô magyar hölgytôl, szeretete je-
léül látványos magyaros táncos ruhákat. 

Szakmai érdeklôdésbôl pedig megláto-
gattunk egy ottani fogászati rendelôt (ahol

egy erdélyi ma-
gyar nô fogadott
és kalauzolt ben-
nünket).

A ping-pong
versenynél az is
kiderült, hogy egy kis leleményességért
vendéglátóink sem mennek messzire.
Hogy ne legyen bonyodalom és biztosan
mindenki gyôztesként távozhasson, ösz-
szesorsolták a magyarokat és a németeket
és csupa páros mérkôzést játszottunk. Így
az elsô helyezettôl a sokadikig mindegyik-
ben volt egy német és egy magyar játékos.
Szép kupával térhettünk haza és ráadásul
azzal a felajánlással, hogy a magyarorszá-
gi FORMA I-re érkezô csoportjuk elhoz
Szadára négy versenyminôségû asztalt
ajándékba, bôvítve ezzel a szadai ping-
pongozók lehetôségeit.

A sok élményt persze nem tudjuk mind
feleleveníteni e lapokon, de aki ott volt ve-
lünk az emlékszik és a képeinkkel is
igyekszünk feleleveníteni az emlékeket.

❧
Hazafelé a buszon nyilatkozatokat
kértünk többektôl, hogyan értékelik
ezt a kirándulást. Íme a válaszok

VÉCSEY LÁSZLÓ POLGÁRMESTER
Testvérkapcsolatunk Neukirch-el ez alka-
lommal egy újabb szállal erôsödött. A ko-
rábbi önkormányzati, mûvészeti és vállal-
kozói kapcsolódások után most sportoló-
ink találtak egymásra. Bízom benne, hogy
ez az ismeretség a jövôben is tovább
fejlôdhet, a két egyesület is tarthat kapcso-
latot egymással. Szép gesztus a németek-
tôl a négy felajánlott ping-pong asztal.
Örülök hogy ismét új és magas színvona-
lú mûsorral tudtuk meglepni vendéglátó-
inkat.

Összességében nagyon bíztatóan fejlô-
dik a kapcsolat Szada és Neukirch között. 

Három polgármester eszmecseréje
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Ezen a kiránduláson volt alkalmam
Reinhold Schnell polgármester úrral ala-
posabban átbeszélni a két település eddigi
és lehetséges együttmûködését. Jövôre
szeretnénk közösen beadni egy EU pályá-
zatot is. 

Érintettük az önkormányzati munkát,
feltérképeztük a magyar és német rend-
szer közötti hasonlóságokat és különbsé-
geket. Érdekes, hogy náluk a polgármeste-
ri megbízatás 8 évre szól, a képviselôké
pedig 5 évre. Neukirchben 2 évvel ezelôtt
a 12 képviselôbôl emiatt 7 kicserélôdött. A
település, amely több kisebb elkülönült
részbôl áll (Goppertsweiler, Wildpolt-
sweiler, Matzenweiler, stb.) 2700 lelket
számlál. Egyházi szolgálatuk jobban ellá-
tott, mint Szadán, a 3 templomukhoz 3 lel-
kész (pap) tartozik és van még diakónu-

suk és világi segítôjük is. Náluk természe-
tes, hogy minden középületükben, még a
sportcsarnokban is ott van a falon a feszü-
let. Mindhárom templomhoz tartozik egy-
egy zenekar. Igen fejlett az itteni emberek
zenei élete, minden családban van néhány
fúvós hangszer. 

Az elôadáson hallottuk, hogy milyen el-
lentétes érdekek hatnak az önkormányzat-
ok és az EU között. Az önkormányzatok
szeretnének minél nagyobb önállóságot,
hogy a döntések minél közelebb legyenek
azokhoz, akiket érint (szubszidiaritás),
míg az EU szeretne központilag dönteni,
elvonni, központosítani. A németek már
jobban érzik, tapasztalják ezeket az egy-
másnak feszüléseket, ezért is hasznosak az
ilyen eszmecserék. 

Azt is láthatjuk, hogy a szerves fejlôdés
eredményeképpen milyen eredményeket
értek el ôk, összehasonlítva a magyar
vagy általában a volt szocialista országok
helyzetét. Nálunk hányszor kellett min-
dent elôröl kezdeni! Németországban ki-
alakult a rend, jó hatásfokkal mûködnek a
szabályzók, míg nálunk még folyamato-

san változnak a jogszabályok. Németor-
szágban is romlik a mezôgazdasági terme-
lés jövedelmezôsége, ott is csökken a tá-
mogatás, de ez ott fokozatos és nem okoz
olyan nagy feszültséget, nincs akkora el-
keseredés. Van idejük a gazdálkodóknak
dönteni, hogy mit csináljanak, nem men-
nek tönkre egyik napról a másikra. A ki-
sebb területû gazdaságok nem tudnak tal-
pon maradni ott sem, (a 100 tehenet tekin-
tik határesetnek). Fokozatosan zajlik a bir-
tokösszevonás, azaz, aki felhagy a mûve-
léssel, annak a területét felvásárolja a
szomszéd. Az is sûrûn elôfordul, hogy
két-három szomszéd közösen összefog,
hogy elérjék a gazdaságosság küszöbét és
ezt támogatják is. 

A jövôben még bôvíthetjük a Szada és
Neukirch kapcsolatát például az iskolák
közti együttmûködéssel. Az ottani gyere-
kek is tanulják az angolt és a mieink is. Így
mindkét tanulócsoport azonos vagy na-
gyon közeli szinten lehet angolból. 

OROSZI SÁNDOR (SZÓDÁS) 
ÖNKORMÁNYZATI KÉPVISELÔ
Tanulságos, hogy itt milyen példás közös-
ségi életet élnek az emberek. A rendezvé-
nyekre az egész lakosság eljön. Hozzák a
pici gyerekeket is, ôk is beleszoknak,
belenônek ebbe és természetes lesz szá-
mukra, hogy amikor a település rendez va-
lamit, akkor nekik ott a helyük, és nem
csak nézôként. Sok közös élményük van és
eleve is több idôt töltenek együtt, s szem-
mel láthatóan sokkal több gyereket vállal-
nak, nagyobbak és összetartóak a családok. 

Nálunk Szadán is az lenne a jó, ha a ci-
vil szervezetek, egyesületek be tudnák
vonni, meg tudnák mozdítani a falu minél
több tagját. Nem az EU-tól kell várnunk
segítséget, hanem a magunk erejére kell
támaszkodni. 

Szép gesztus volt a szadai Nyugdíjas
Klubtól, hogy üdítôitalokat ajánlott fel az
útra, ezzel is hozzájárulva a német testvér-
kapcsolat javításához.

GOMBÁS TIBOR, A SZADAI FEIN CÉGVEZETÔJE
A Fein cég neukirch-i képviselôjével, Rolf
Nerz-el tervezgettük még 2000-ben, hogy
a két település közt kapcsolatot létesítünk.
Úgy gondoltam, hogy a szadai közösségi
élet fejlesztése nem megy magától, kell eh-
hez egy jó cél, például a testvértelepülési
kapcsolat. Amikor Reinhold Schnell-t
megválasztották polgármesternek, akkor
jelezte Rolf, hogy ô egy olyan nyitott em-
ber, akivel elérhetjük a kapcsolatfelvételt. 

A németek egy kicsit izgultak a számuk-
ra ismeretlen magyarok miatt, nem tudták
mibe vágták a fejszéjüket. 2003-ban jöttek
el elôször Szadára és megtapasztalták az
itteni vendégszeretetet. Maga Magyaror-
szág is eleve szép élmény volt számukra.
Azóta töretlen a lelkesedésük irántunk,

amit ez a kirándulás most tovább erôsített. 
Sokra becsülik azt a mûvészi teljesít-

ményt, amit minden alkalommal nyújtani
tud a mi csapatunk. Fontosnak tartom,
hogy legyenek olyan kulcsszereplôk, akik
mindkét oldalról mozgatják és kézben tart-
ják a szálakat. Ilyen Neukirch-ben Rolf és
ilyen Szító Marika Szadán. Nem helyes
azonban, ha csak ô vállukra nehezedik ez a
teher. Legyenek segítôk is, akik lebonyolí-
tanak részfeladatokat. Már most érdemes
tervezni, hogy amikor mi látjuk ôket ven-
dégül jövôre, akkor mivel rukkoljunk ki. 

Igen értékes ping-pong asztalokat ka-
punk, de a pénzben kifejezhetô érték mel-

lett azt is észre kell venni, hogy milyen
nagy szeretettel adják. Ezek már olyan
asztalok, amiken bármilyen szintû verse-
nyeket le lehet bonyolítani. Ez nagy
elôrelépést jelenthet a Sportkörnek. 

Ez a német testvértelepülés élményeket
ad, új célokat nyithat a civil szervezeteink
számára. Megmozgatja a falut, hiszen ké-
szülni kell, tervezni, próbákat tartani.
Ezek az igazi jó célok, értékek, amik embe-
ri kapcsolatokat fejlesztenek. 

Nekem most mindenképpen ki kellett
utaznom a cég ügyei miatt, de jöhettem
volna egyedül is. Azért kapcsolódtam a
csoporthoz, hogy része lehessek a szadai
csapatnak, a közösségnek, és ez nagy él-
mény volt számomra.

A Puskás család és vendéglátóik a talál-
kozás örömére koccintanak

Ravensburg egykori mértékegysége: a
könyök, amely a Polgármesteri Hivatal
falán lóg, hogy bárki ellenôrizhesse nem
csapták-e be a kereskedôk

Három a kislány! Szadai lányok az aján-
dékba kapott magyaros ruhákban, mel-
lettük az ajándékozó Müller Mária, vala-
mint Csöndes Veronika tolmács
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PETZ MARIANN
Nagyon hasznos kirándulás volt, összeha-
sonlíthattam a mi szadai fogorvosi ren-
delônket egy németországival. Úgy látom,
hogy mi jóval többet dolgozunk, ott több
ember látja el ugyanazt a feladatot. Ná-
lunk mégis gyorsabb a kezelés és jóval ol-
csóbb is, minôségben pedig egyszinten va-
gyunk.

MIKNYOCZKY MIHÁLY – LETÍCIA 2001 SERLEGBOLT
(GÖDÖLLÔ, KOSSUTH LAJOS U. 11.) – SZADA SE
Nagyon jól szervezett kirándulás volt. Tet-
szett a németeknél lebonyolított asztalite-
nisz verseny. Nagyon örülök a felajánlott
asztaloknak, így már komoly versenyek
rendezésére is vállalkozhatunk. Csodál-
tam, hogy milyen jól felszerelt sportcsar-
noka van ennek a pici falunak. Úgy látom,
jól alakulnak a kapcsolatok, örülök, hogy
itt lehettem.

AZ ÉNEK- ÉS TÁNCCSOPORT TAGJAINAK A VÉLEMÉNYE
Nagyon sok tapsot kaptunk a fellépésein-
ken, élveztük, hogy ennyire tetszik a ven-
déglátóinknak az elôadásunk. Sokat izgul-
tunk a fellépések elôtt, de végül minden
jól sikerült. Ismét rendkívül szívélyes fo-
gadtatást kaptunk a családoknál is. 
Többen szabadságot vettünk ki, hogy eljö-
hessünk, megérte, nagy élmény volt szá-
munkra ez a testvértelepülési fogadtatás. 

WK

FREUNDSCHAFTSTREFFEN OHNE GRENZEN

„Zum Glück gibt’s Euch!“ 
(Rainer Haak – Danke Hedwig!)

BARÁTI TALÁLKOZÁS HATÁROK NÉLKÜL

Milyen szerencse, hogy vagytok!
(Rainer Haak – Köszi Hedwig!)

Während ich über die schönsten Momente unserer Neukirch-Reise
die Gedanken sammle, sieht meine Familie im Fernsehen die
Fußballweltmeisterschaft. Dieses Ereignis verbindet uns im Moment
in der ganzen Welt. Im ökumenischen Gottesdienst war es selb-
stverständlich, dass wir darüber eine Predigt gehört haben. Fußball
ist ein Mannschaftsspiel, in dem es wie in jedem Spiel Gewinner
und Verlierer gibt und wir Christen sollten „den schwächeren
Spielern“ helfen, so meinte der Pfarrer.

Lieber Gott, stell Dir vor, da gab es in Neukirch ein
Tischtennisturnier, wo es keine Verlierer gab, wo alle gewonnen
haben, der Organisation und Dir sei Dank. Und wir bekamen noch
obendrein die vier Tischtennistische als Geschenk, einfach genial!
Lieber Josef und Bernd, es ist kaum zu fassen. Das verbindet
Neukirch und Szada: eine außergewöhnliche Balance zwischen
Geben und Nehmen. Wir haben das schöne Wetter und ein tolles
Programm auf die Hockette mitgebracht, unsere Gastgeber haben
uns dafür völlig verwöhnt. (Übrigens: das schöne Wetter hat Hubert
Hofer mit dem heiligen Josef am Rand des Waldes bestellt.)
Vollgestopft von feinsten Speisen, ausgestattet mit schöner
Volkstracht (Danke, liebe Mária Müller) und mit vielen Erlebnissen
sind wir froh und munter heimgekehrt. Ich glaube, die Partnerschaft
der beiden Gemeinden ist zu einer Freundschaft geworden. Wir
wollen das bewahren und warten auf die Fortsetzung in Szada.
Die letzte Nacht gab es einen Stromausfall. Da haben die Kühe
von Hubert Hofer einen Spaziergang Richtung Neukirch gemacht.
Der Besitzer hat sie früh morgens gefunden und auf die eigene
Wiese heimgetrieben. Als wir an ihnen vorbeigefahren sind sind
sie erschöpft auf dem Boden gelegen. Mein Tipp: Kühe sollten
trainiert werden. Ich schicke ihnen mein komplettes Jogging-
programm. Das soll die EU in der Tierhaltungsrichtlinie akzep-
tieren. Wir haben uns grenzenlos wohl gefühlt. Herzlichen Dank
für Euere Mühe und Kühe!

Mit (SC)Herzlichen Grüssen: Mária Scherzinger 

Miközben neukirchi utunk legszebb pillanatait igyekszem felidézni,
családom a foci-világbajnokságot nézi a TV-ben. Ez az esemény
most összeköt bennünket a világ minden pontjával. Az ökumenikus
istentiszteleten is magától értedôdô volt, hogy errôl hallottunk pré-
dikációt: a foci egy olyan csapatjáték, melyben gyôztesek és veszte-
sek vannak, s nekünk, keresztényeknek a „gyengébb játékosokat“
kell felkarolnunk, mondta az egyik pap. 
„Édes Istenem, képzeld el, Neukirchben volt egy ping-pong verseny,
ahol senki sem vesztett, ahol csak gyôztesek voltak, hála a szerve-
zésnek és Neked. Ráadásul ajándékba kaptunk még 4 asztalt, egy-
szerûen zseniális. Kedves Josef és Bernd, ez alig fogható fel ép ész-
szel. Biztosan létezik Neukirch és Szada között egy rendkívüli egyen-
súly, mert tudunk adni és kapni. Kisfalunkból magunkkal vittük a jó
idôt és nagyszerû mûsorszámokat a neukirchi Hockette-ra (civil
szervezetek szabadtéri partyjára), vendéglátóink pedig tejben-vaj-
ban fürösztöttek. (Megjegyzem:a jó idôt Hubert Hofer, szállásadónk
rendelte meg az erdô szélén álló szent Józseffel egyetértésben.) A
legfinomabb sváb ételekkel megtömve, ajándékba kapott magyaros
népviselettel kistafírungozva (Mária Müllernek köszönhetôen) és
sok-sok élménytôl feltöltôdve érkeztünk haza. Azt gondolom, mind-
két község nemcsak az együttmûködést, hanem barátságot is elmé-
lyítette. Ezt a kapcsolatot szeretnénk ápolni, s várjuk a folytatást, ez-
úttal Szadán.
Az utolsó éjszaka áramkimaradás volt Hubert Hoferéknál. A tehenei
kiszabadultak a villanypásztor ôrizte legelôrôl és Neukirch felé vet-
ték útjukat. A gazdájuk hajnalban megtalálta ôket és visszaterelte a
legelôjükre. Mikor elhaladtunk melletük, teljesen kimerülve feküd-
tek a fûben. Javaslatom a következô: a teheneket is edzeni kell.
Ajánlom figyelmükbe a saját futóedzésprogramomat. Ezt még az EU
állattartásra vonatkozó irányelvek közé is felvetetném. 
Határtalanul jól éreztük magunkat. Köszönet mindenért és min-
denkiért!

Baráti üdvözlettel: Scherzinger Mária

Végezetül két idézet az ottjártunk után megjelent német lapokban közölt cikekbôl:Lá
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A neukirchiek és barátaik teljes ünnepi hangulatban
Pontban 16.15-kor derültség
futott végig a nézôtéren, amikor
a két polgármester, Reinhold
Schnell és Vécsey László megcsa-
polták a söröshordót. Ezek után a
neukirchi fúvószenekar követke-
zett, akik a beszélgetéshez szol-
gáltatták remek zenét.
A magyar vendégek nemcsak a

várva várt napsütést hozták meg
Neukirchbe, hanem egy kis vi-
dámságot is. A zenei mûsor sen-
kit sem hagyott hidegen, ami
meghozta a jó alaphangulatot,
ami ritkán fordul elô Neukirch-
ben. Maga a polgármester is ha-
mar eufórikus állapotba került, és
könnyedén táncolt a szadaiakkal.

Késô éjszakáig beszélgettek a
fesztivál vendégei a „Wipe-out”
zenekar és a bluesgitáros Marc
Stone zenéire. 

Reinhold Schnell polgármester is
lelkes volt a neukirchiek önfeledt
örömét látva. „Köszönöm a kivá-
ló hangulatot, biztos vagyok ben-

ne, hogy az új küldöttség nemso-
kára elindul Szadára. Büszke va-
gyok arra, hogy ilyen sok csoport
léphetett fel a fesztiválon.”
Szada polgármestere, Vécsey így
reagált: „Szerencsés vagyok,
hogy Neukirchet megismerhet-
tem, és örömmel várom a vi-
szontlátást.”
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MARTA-VILL SZADA
Profi erôsáramú

Villamossági szaküzlet
Szada, Székely Bertalan út 74/b (Corvin u. sarok)

Tel./fax: 28/404-708, mobil: 06-20-436-6492

A Székely Bertalan
Mûvészeti Központ
R E N D E Z V É N Y E I

A Székely Bertalan Mûteremház Galéria

Tisztelettel meghívja Önt 
2006 augusztus 18-án pénteken
1730 órára 
Szekeres Erzsébet
TEXTILMÛVÉSZ

Kertem virága
CÍMÛ KIÁLLÍTÁSÁNAK MEGNYITÓJÁRA

Köszöntôt mond 
Vécsey László 
SZADA POLGÁRMESTERE

Megnyitja 
Kovács Gergelyné
KULTÚRTÖRTÉNÉSZ

Közremûködik 
Maczkó Mária 
MAGYAR ÖRÖKSÉG – DÍJAS NÉPDALÉNEKES

AJÁNLÓ GONDOLATOK A KIÁLLÍTÁS ELÉ

Szekeres Erzsébet textilmûvésznô huszonegy alkotását láthatjuk
Szadán. Szônyegein a népmûvészeti és történeti stílusok, elsôsor-
ban a szecesszió hagyományai ötvözôdnek. A csomózással ké-
szült „virágszônyegek” témaválasztásukat, szín- és formavilágu-
kat tekintve egyszerûbb, stilizáltabb alkotásnak tûnnek a
mûvésznô varrott és szövött szônyegeinél. 
Csak Látszólag! A kompozíciók változatos formái, a leegyszerû-
sített virágábrázolások, a tüzes, napfényes színek ôsi jeleket,
költôi képeket, mítoszokat közvetítenek. Akárcsak a
meseszônyegei, ezek is beszédesek, olvashatók. Metaforáik révén
összekötnek minket, az élôvilág legfestôibb, legékesebb teremt-
ményeivel, a virágokkal. Újra és újra felidézik bennünk a gyer-
mekmondókáktól a halotti siratókig életünket végigkísérô virá-
gokat. 

Szekeres Erzsébet csomózott virágos szônyegeit itt Szadán állítja
ki elôször. Kiállításával mindnyájunkat két kertre emlékeztet.
Szent István királyunk kertjére, amelyrôl katolikus énekköltésze-
tünk egyik szép versében így éneklünk: 

„Virágos kert vala
Híres Pannonia,
Mely kertet öntözé
Híven Szûz Mária.
Kertésze a kertnek 
István király vala.”

Emlékeztetnek Szekeres Erzsébet szadai nagyanyjára Szekeres
Sándorné, született Petrák Lídiára, akinek virágos kertjében tuli-
pánok, szegfûk, rózsák, liliomok, jácintok, violák, rezedák, roz-
maringok, virágoztak Isten dicsôségére és az emberek örömére. 

Kovács Gergelyné

ZÖLD FÖLD FELETT,  KÉK ÉG ALATT …

Megnyertük, átvettük!
2006április 20-án az Oktatási Minisztérium és a Kör-

nyezetvédelmi és Vízügyi Minisztérium által felál-
lított bizottság döntött az Ökoiskola címek adományozásáról.

A bizottság tagjai: Karlovits Márta fôosztályvezetô, Kör-
nyezetvédelmi és Vízügyi Minisztérium, Simonyi István
szakreferens, Oktatási Minisztérium, Havas Péter elnök,
KÖRLÁNC Egyesület, Szabó Mária, tudományos munkatárs,
OKI IIK

Iskolánk is elnyerte az ÖKOISKOLA címet, az oklevelet
2006. június 10-én vehettük át (Váradyné Bagi Katalin és Ko-
vács Zsuzsa) Budapesten a VITUKI Kht. székházában.

Az ünnepélyes oklevél átadás után az Ökoiskola-hálóza-
tról, a pénzforrásokról, szakmai tapasztalatokról kaptunk tá-
jékoztatást. Hallhattuk, hogy az Ökoiskola Hálózat munkája
a jövô tanévben kap új lendületet. Október végén rendezik
meg az országos találkozót, ökiskola-vezetôképzést szervez-
nek, s támogatják az ökoiskolák együttmûködését. A kapcso-
latot már felvettük egy Újpesti általános iskolával. S megke-
restünk két külföldi (Anglia, Belgium) ökoiskolát is, várjuk
visszajelzésüket.

Készülünk a jövô tanévre egy komolyabb, az egész tanévet
átölelô projekttel, melybe az óvódásokat, iskolánk minden di-
ákját bevonjuk, s ígérjük, hogy a szülôket, Szadán mûködô ci-
vil szervezeteket sem felejtjük ki. A fenntartható társadalom-
hoz ugyanis felelôsen gondolkodó, a közéletben aktívan
résztvevô állampolgárokra van szükség, mi megpróbáljuk
elôsegíteni, hogy diákjaink ilyen állampolgárokká váljanak,
de ez is mint sok minden más, csak együtt sikerülhet.

Kovács Zsuzsa



2 0 0 6 .  J Ú L I U S

14 2 1 1 1  S Z A D A K Ö Z Ö S S É G I  É L E T

SZAK-OS HÍREK
■ A Szociális Alapszolgáltatási Központ nagyszabású élelmiszer
adományosztásba kezdett a Magyar Élelmiszerbank és a
Mezôgazdasági és Vidékfejlesztési Minisztérium jóvoltából. Az
országos kezdeményezés révén már több környékbeli település is
hozzájutott és kiosztott liszt/száraztészta adományokat a hátrá-
nyos helyzetû lakosság körében. Az adományozott települések
közé mi is jelentkeztünk, és az elôzetes tájékoztatás szerint au-
gusztusra vártuk és várjuk, hogy községünk is kap liszt/száraz-
tészta adományt. Meglepetésként elôbb is részesülhettünk zöld-
ségkonzerv adományukból, így kisebb körben ezt szét is osztot-
tuk falunkban. Elsôsorban a nyugdíjasok egy részét, nagycsalá-
dosokat, közhasznú munkásokat, rászoruló családokat céloztuk
meg az adománnyal. Augusztus hónapban (legfeljebb szeptem-
ber elején) szélesebb kört szeretnénk támogatni és elérni, ennek
érdekében kérek minden olyan szadai lakost, aki rokkant nyug-
díjas, vagy alacsony nyugdíja van és korábban nem részesült
adományunkból, illetve munkanélküli, vagy családos rászoruló,
hogy jelentkezzen intézményünkben, hogy így teljesebb körben
tudjunk mi is segíteni. Címét, nevét fogjuk felvenni egy címlistá-
ra, és kiértesítjük levélben, amint megérkezik számunkra az ado-
mány.
■ Továbbra is foglalkozunk adomány-bútor közvetítéssel is, de
helyhiányunk miatt már nem tudunk raktározni. Minden kedves
érdeklôdôt (akár keres, akár kínál) arra kérünk, hogy jelentkez-
zen intézményünkben. Az adományozók által kínált bútorokról a
paramétereket kifüggesztjük hirdetô-falunkra. A bútor adományt
kérôk/keresôket kérem, hogy miután döntést hoznak arról,
igényt tartanak valamire, úgy mielôbb próbálják megoldani an-
nak szállítását is, a kellemetlenségek elkerülése végett.
■ Augusztus közepén várható az ingyenes ruhabörzénk meg-
rendezése is. Ennek pontos idôpontját plakátok formájában fog-
juk meghirdetni.
■ Pince klubból az Idôsek nappali klubjába. Így most klubhely-
ségünk reggel nyolctól délután négyig az idôseknek, du. négytôl,
este nyolcig pedig a fiataloknak ad helyet. A LADIKról a jelenle-
gi számban részletesen is olvashatnak.
■ Júniustól már nem mûködik gyógytorna klubunk, mivel eddig
szólt a Misszió általi támogatásunk, ôsztôl további forrásokat ke-
resünk, hogy folytathassuk a népszerû kezdeményezést.
■ Jelenleg (várhatóan augusztus elsô hetéig) szolgálatunk mun-
katársi gárdája az Örömhír táborban is tevékenykedik, így az iro-
dánk csak ügyeleti rendben van nyitva. A nyitva tartás az iroda
bejáratánál van kifüggesztve. Amennyiben valamelyik kollégán-
kat nem tudná elérni, és sürgôs problémával keresné meg szolgá-
latunkat, úgy a 0630/490 8227, vagy a 0670/940 7358-as mobil te-
lefon számokon elérhetnek bennünket.

Szabó Györgyi, SZAK

Szüreti 
Mulatság
Az ezévi szüreti
mulatságot 
a község 
október 7-én 
tartja!

Puszták Népe  
Lovasviadal

A Szada SE Lovas Szakosztá-
lya mai szóhasználattal élve
ismét megvillantotta magát.
A múlt havi Szadai Lovas Ta-
lálkozó-t követôen, július 15-
én, verôfényes napsütésben,
de szerencsére tikkasztó for-
róság nélküli napon igazán
látványos helyszínen, a
Margita alatti nagyréten tar-
totta meg az elsô szadai Pusz-
ták Népe Lovasviadalt, igen
komoly részvétel mellett. 

Czapp Béla mellett Vécsey László polgármester nyitotta meg a
rendezvényt és méltatta annak jelentôségét érthetô örömmel, hogy
a környék lovasait, lókedvelôit ismét Szada láthatta vendégül.

A rendezôk a pusztai népek lovas vetélkedéseibôl valamint a
magyar csikós hagyományokból merített ötletekkel tûzdelték te-
le a napot. Szerepelt ebben súlyemelés, kelevézhajítás, pénzfelka-
pás, törökfejvágás, rönkhúzás, stb. mindez persze lóháton. 

A résztvevôk játékos jókedvvel, de azért komoly igyekezettel,
sportszerûen végezték a sok sok ügyességet igénylô pontszerzô
feladataikat. Azonos, bár némileg könnyített feladatokat oldottak
meg a gyermeklovasok, s jutott feladat a fogatoknak is.

Már a gyönyörû, üdezöld környezetben megjelenô lovascsa-
patok látványa is lenyûgözô volt, nem beszélve a színes történel-
mi zászlók, az alkalomhoz illô zene, és a hagyományos ruhában
küzdô versenyzôk adta hangulatról. 

A szervezôk, úgy látszik mindenre gondoltak, alaposan
elôkészítették a terepet. Volt hangosítás, kitûzött pálya, minden
feladathoz megfelelô kellékek és pontozóbíró, árnyékot adó sá-
tor, padok a nézôknek, a büfében pedig italok, sôt a rántottától a
kölesig sok minden, s még muskátlival teli virágtartók kihe-
lyezésérôl sem feledkeztek el.

A résztvevôk sokfelôl jöttek, Szada mellett képviseltette magát
Fót, Csörög, Isaszeg, Galgahévíz, Veresegyház, Gödöllô. Biztos,
hogy hírül is viszik ennek a napnak a történetét, s bizonyára más-
kor is szívesen eljönnek lovas rendezvényre. A nagysikerû ren-
dezvén kapcsán elmondhatjuk, amit ilyenkor szoktak: „Úgy lát-
szik, még az Isten is rájuk nézett!”  Nem bánták meg azok sem,
akik kisétáltak családostól csak úgy nézelôdni, volt mit!

Gratulálunk az ötlethez és megvalósításhoz egyaránt.

Windhager

Összmûvészeti Fesztivál
A pinceklubban elsô ízben a fiatalok által megszervezett zenés
elôadóestek rendben lebonyolódtak, képein az elsô nap szüneté-
ben készültek.

A szervezôk 
és egyben nézôk
egy csoportja

Mûvészek próba
közben
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FELHÍVÁS A PARLAGFÛ ÉS AZ EGYÉB GYOMOK ELLENI VÉDEKEZÉSRE!

■ A növényvédelemrôl szóló 2000. évi XXXV. törvény értelmében a parlagfû és egyéb gyomnövények
elleni védekezés a föld tulajdonosának, ill. használójának a kötelezettsége.
■ A hatóság feladata a közérdekû védekezés elrendelésére és a növényvédelmi bírság kiszabására terjed ki. Belte-
rületen a jegyzô, külterületen a Földhivatal a Növény- és Talajvédelmi Szolgálattal közösen látja el a növényvé-
delmi hatósági feladatokat.
■ Az ingatlantulajdonosoknak a parlagfû elleni védekezést minden évben, 
június 30-áig végre kell hajtaniuk, azt követôen pedig a parlagfû virágzását, a túlérzékenységet oko-
zó virágpor levegôbe kerülését folyamatosan megakadályozni. A védekezés legegyszerûbb módja a
kaszálás, esetleg a vegyszeres gyomirtás.
■ Nyomatékosan felhívom a tisztelt ingatlantulajdonosokat, ill. ingatlanhasználókat védekezési köte-
lezettségük haladéktalan teljesítésére. A védekezési kötelezettség teljesítését ellenôrizni fogjuk. Mulasz-
tás esetén a kiszabható növényvédelmi bírság mértéke 20.000.-Ft-tól 2.000.000.-Ft-ig terjedhet.
■ Ôszintén bízom abban, hogy Szada lakossága, illetve a szadai ingatlanok tulajdonosai, használói
egészségük és környezetük érdekében eleget tesznek kötelezettségüknek, és így bírságolásra nem kerül sor.

Szada, 2006. július
Jámbor Lajos s.k.  jegyzô

Ezzel a címmel jelent meg még 2003-ban egy
cikk az AgrárUnió címû lapban. Bár szinte

napra pontosan 3 év telt el azóta, a parlagfû te-
kintetében nem nagyon jutottunk elôrébb még
akkor sem, ha 2004-ben a Magyar Gyomkutató
Társaság és a Növény- és Talajvédelmi Köz-
ponti Szolgálat szervezésében az „Újból az
Ambrosia problémáról” címû tanácskozáson a
Parlagfûmentes Magyarországért Eseti Bizottság
volt elnöke kihangsúlyozta:

A VÉGEREDMÉNY HIÁNYÁBAN NEM
HELYÉNVALÓ AZT FELTÉTELEZNI, HOGY
NEM TÖRTÉNIK SEMMI.

Hát én igenis azzal az érzéssel járok-kelek,
hogy nem történt semmi! Még akkor is, ha tu-
dom - mert azért figyelem az eseményeket -,
hogy egyre nagyobb a fegyelem.

DE! Kis környezetemért, sír a szívem. Nem
csak nekem és lányaimnak, más mamáknak és
babáknak meg a környékbeli tiniknek is ked-
ves helye A TÓ. Láttam én már ott szerelmese-
ket is – legkülönbözôbb korúakat. Sétáink al-
kalmával figyelemmel kísérhettük az ott zajló
munkálatokat, füvesítést.

Ám egyszer csak arra lettünk figyelmesek,
hogy bár az elhullajtott papírdarab szerint itt
sportgyepet telepítettek, a nagyon gyenge fû-
szálak között hajtani kezdett a parlagfû, tö-
ménytelen mennyiségben. Néhány alkalom-
mal, amíg nem nôttek túl nagyra a tövek, és
nem volt túl nagy meleg, lányaimmal felvettük
a kesztyût, nekiálltunk parlagfüvet irtani. Az-
tán mások is csatlakoztak hozzánk. Majd virá-
gozni kezdett a kender és a disznóparéj is, így
Don Quijote letette a fegyvert, gyôzött a szél-
malom. 

Magyarországon 1,5-2 millió ember orrát és
szemét irritálja a pollen, és az allergiaellenes
szerek támogatására évi 7 milliárd forintot fizet
a társadalombiztosítás.

A pollenszezon kezdetével jelentkezô aller-
gia következtében tüsszögés, orrfolyás, égetô

szemviszketés, gyakori levertség, szorongásos
zavarok, alvászavarok és fáradtság uralkodik
el minden negyedik emberen.  

Magyarországon a leggyakoribb allergén,
vagyis az allergiát kiváltó ok a parlagfû pol-
lenje. A hajdan csak az Egyesült Államok nagy
síkságain elôfordult gyomnövény az 1900-as
évek elején került be Magyarországra a fer-
tôzött gabonaszállítmányokkal. Szívós és na-
gyon gyorsan szaporodik, ezért ma már az or-
szág egész területén megtalálható. 

Embertársainkra is tekintettel ne csak földje-
inket gondozzuk, hanem a ház körül a járdát,
árkot stb! Mert ma már nem fogható egyértel-
mûen a mezôgazdaságra vagy éppen a nem
gazdálkodásra a parlagfû további terjedése!

Farkas Anikó
a növénytermesztési 

– és kertészeti tudományok doktora

Utóirat
Elcsíptem még valamit! A levél korábban író-
dott, a benne szereplô személyekre alig emlék-
szünk. De ha figyelembe vesszük, hogy parlag-
fû ügyileg nagyjából ugyanott tartunk azóta is...

Üdv a szabad levegôrôl!
Süt rám ez a csodás Nap, élvezem a jó idôt. Né-
ha persze jól esne egy frissítô zápor nekem is,
de már megedzett a sors, „a jég hátán is jól
megélek”, ahogy Az olasz c. ismert sláger ma-
gyar változata szól. Mit nekem ez a kis aszály?!

Hé, Haver! Hallottad?
Országos körözést adtak ki ellenem! 
Már olyan információs lapok is írnak rólam,
mint a Központi Régió. De még a Heti Világ-
gazdaság is szentelt nekem egy oldalt, igaz
fôleg nyugat-európai vonatkozásban. A hétvé-
gén meg a tévében láttam magam.

Ha jól belegondolunk, még a csapból is én
folyok. Mint annak idején a „Whiskys”. Csak
engem még nem csuktak le. 

Különben is, jó esetben minden csoda három
napig tart. Na jó, én már több éve a porondon
vagyok. De hát pont ez a lényeg! Az a 1,5-2 mil-
lió allergiás –  nem mind rám! – nem oszt, nem
szoroz, hiszen az emberek nagy része – állító-
lag 10-bôl 8 – nem ismer fel. Pedig a személyle-
írás olyan pontos, hogy magam is meglepô-
döm rajta! 

Kispályás koromban „levadkendereztek”.
Ezt a szégyent! Gyorsan tettem róla, és ma már
azért azt szinte mindenki tudja, hogy Don
Ambrosia kicsoda! A kenderrôl meg olvashat
bárki Benécsné Bárdi Gabriella doktori érteke-
zésében. Neked is ajánlom, fiam! Legalább
ezen a téren tisztára mossák a nevem.

A vadkenderes korszakot erôs edzéssel töl-
töttem. A kondizás eredménye lett, hogy a fe-
ketelistás konkurenciát sikerült megelôzni. Mit
nekem árokpart, építési telek? Irány a búzatáb-
la, meg a többi. Aztán persze ha ég az ember
talpa alatt a talaj, új bázist keres. Ma már min-
denhol vannak leányvállalataim, képviseletek.
Micsoda büszkeséggel tölt el, hogy pl. a sport-
csarnok parkolójának füvesítésre szánt szigete-
iben megtelepedtem!

Közben persze ellenségeink sem tétlenked-
nek. Lépten-nyomon akcióznak. Itt egy mente-
sítési kormányprogram, amott egy térségi ak-
ció, még vérdíjat is kitûztek a fejemre!

Azért ismerve az emberi fajt, nem aggódom.
Egyelôre én állok nyerésre! Aztán én is megyek
ám az Unióba! Nehogy azt higgyétek, hogy
ennyi elég és nincs tovább! Mégiscsak meg kell
teremtenem a nyugodt öregkor feltételeit!

Viszlát, idekinn! Addig is megyek dolgozni.
Ki vinné tovább a nevet, ha nem szórnék egy
kis pollent?

Don Ambrosia artemisiifolia
2003. nyár
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Az augusztus 20-ára, a Sportpályára tervezett gyümölcs-zöldség kiál-
lítás és a fôzôverseny kapcsán megkértük az egyesület vezetôit, hogy
tárják olvasóink elé egy kicsit részletesebben eddigi tevékenységüket
és jövôbeli terveiket.

Hogyan alakult meg az egyesület, kik a tagjai, hogyan tartják fenn
magukat?
SUHAJDA ISTVÁN: Több mint három évvel ezelôtt Hódos Sándor bará-
tommal beszélgettünk arról, hogy meg kellene mozdítani Szadán az
embereket. Kitaláltuk hogy minden év februárjának utolsó szombat-
ján borversenyt és borbált rendezünk és ezt tûzön-vízen keresztül
véghezvisszük.

Az alapító tagok ugyanazok a személyek voltak, mint a polgárôr
egyletnél, de már kiegészülve Gödöllô és más környékbeli bará-
tokkal.

Az elsô borverseny és borbál olyan sikeres volt, hogy
több mint nyolcvan jelentkezônk volt, a legutóbbi ren-
dezvényen pedig már száztízen vettünk részt. Sajnos a
helyszûke miatt volt, akit elkellet tanácsolnunk. Mivel a
varrodai helyiségbôl a létszámunk miatt kiszorulunk,
szeretnénk elérni hogy a nagyobb rendezvényeinkkel
bejuthassunk a Faluházba. Ez egy-két alkalom évente,

kevés költségbôl kihozható és még a rend felügyeletét is házon belül
el tudjuk látni.

A szüreti felvonulásokon, bálokon is már nemcsak mint polgárôrök
jelentünk meg, hanem mint a Szôlészeti és Borászati Egyesület. Saját
sátrat állítottunk, ahol reklámoztuk a borainkat.

Az idei szüreti rendezvényt szeretnénk még emlékezetesebbé
tenni.

Havonta, amikor összejövünk mindig sok ötlettel állunk elô. Az
idén augusztus 20-ára és a szüreti rendezvényre is komoly tervekkel
készülünk

Teljesen önerôböl mûködünk, de tavaly egy pályázattal nyertünk
100.000 Ft-ot. Ez nekünk nagyon jó alaptôke a mûködésünkhöz.
Igyekszünk minél több rendezvényt szervezni, hogy növeljük bevéte-
leinket.
Mi az ami összetartja, összekovácsolja Önöket?
MAREK KÁROLY: Összejöveteleinken mindig családias, baráti hangu-
lat van, amirôl saját zenészünk is gondoskodik. A kihelyezett taggyû-
léseken megünnepeljük a névnapokat, születésnapokat, ilyenkor 
elmaradhatatlan a közös sütés-fôzés, amihez mindenki hozzá tesz 
valamilyen alapanyagot.

Célunk a régi hagyományok felidézése a szôlô-
, gyümölcs termesztésben, a régi receptek felkuta-
tása, melyek alapján készíthetünk ételeket, sava-
nyúságokat, eltehetnénk befôtteket. Várjuk a tisz-
telt falubeliek segítségét, ha van otthon ilyen régi
receptjük, küldjék el hozzánk, mi pedig ezekbôl
megjelentetnénk rendszeresen a helyi újságban!  

SUHAJDA ISTVÁN: Részt veszünk mások által szervezett rendezvénye-
ken is. Indulunk fôzôversenyeken, vagy ha felkérnek akkor fôzünk
más eseményeken, ezt ellenszolgáltatás nélkül, tiszteletbôl tesszük.
Így is népszerûsítjük magunkat.
HÓDOS SÁNDOR: Készítettem egy vendégkönyvet amelyet a rendezvé-
nyeinken kiteszünk. Látható benne hogy mennyi féle helyrôl, az ország
több pontjáról, még Ukrajnából is voltak látogatóink, és írtak bele elis-
merô szavakat. Van egy olyan tervem is, hogy létesítsünk egy bormúze-
umot, ahol kiállíthatnánk a legjobb szadai borokat  Ezek a felsorolt dol-
gok mind összetartanak bennünket.

■ Vennék, kályhához régi azbeszt hôterelô lapot (lábon áll, fém
keretben azbeszt lap, hordozható ). 06-209-442091.

■ Két szép franciaágy eladó. 06-209-354-867.

■ Diplomás angoltanár vállal angol tanítást, korrepetálást. 
Érdeklôdni: 06-209-442091.

■ Mogyoródon különleges jó fekvésû 160 m2 lakóterületû csalá-
di ház 300 négyszögöles telken borospincével, kúttal eladó. A ház
felújítás alatt, a földszint felújítva, a tetõtér 85%-ban kész. Érdek-
lôdni: esténként 06-20-323-4773

■ Fehér asztali tûzhely, francia ágy – ágynemûtartós igen
méltányos áron eladó. Kerti páfrány, pampafû, fehér és rózsaszín
pünkösdi rózsatô és még több más évelô virágtô beszerezhetô.
Tel.: 440-765

■ Eladó 1 db régi írógép, 1 db dohányzóasztal, 1 db gyermek for-
gószék íróasztalhoz, gyerek lányka ruhák (14-16 éves korig). 
Ár megegyezés alapján!!! Érdeklôdni lehet: 06-20-461-2411.

■ Eladó Mogyoródon 611 nm-es telken 42 nm hasznos lakóterü-
letû teljesen közmûvesített családi ház ingatlan. Ir. ár: 9,8 m. Ft.
Érd.: 06-70-552-1995.

■ Eladó! 150l-es hûtôszekrény 10 e. Ft. Hatszemélyes étkezô-
asztal 6 db székkel 30 e. Ft. Zanussi elszívó fehér 7 e. Ft. Teatûz-
hely 2. e Ft. 60 cm-es beltéri teleajtó 3. e. Ft. Tel.: 441-631.

■ Szadán, a Présház út 19-ben lévô ház eladó. 06-70-225-7929

SZADAI SZÔLÉSZETI ÉS BORÁSZATI 
EGYESÜLET

Kérem, hogy adjanak bôvebb tájékoztatás, mit terveznek augusztus
20-ára
HÓDOS SÁNDOR: Mint köztudott Szadán a zöldség-gyümölcs, szôlô és
bortermelés igen magas szinten áll. A szadai kistermelôk jelenleg is
nagy hozzáértéssel, jó minôségben állítanak elô pl. díjnyertes boro-
kat. Egyesületünk nyilvánosságot szeretne adni ennek. Ezért szerve-
zünk egy egész napos rendezvényt a szadai sportpályán augusztus
20-án. 

A verseny egyrészt, egy amatôr bográcsos fôzô verseny. Bográcson-
ként 1.000.Ft a nevezési díj. Ebbôl a bevételbôl szeretnénk díjazni a
verseny elsô három helyezettjét, akiket szakavatott zsûri válasz ki.

Ezzel egy idôben zajlik majd a terménykiállítás,
amely szôlô-, zöldség- és gyümölcsbemutatóból áll. 
A kiállított terményeket pedig tombolán sorsoljuk ki 
a jelenlévôk között. E bevétel az egyesület kasszáját
gazdagíthatja. Bárki elhozhatja a terményét, szeret-
nénk ha minél többen lennénk. 

A verseny után nagy közös evészetet tervezünk az
elkészült remekmûvekbôl, jutányos baráti áron!

A versenyen résztvevôk jelentkezhetnek:
Levélben: Hódos Sándornál, címe: 2111. Szada, Béke út 11.
Telefon:   06-28-404-553, 06-20-580-4114
Úgy gondoljuk, hogy egyesületünk célkitûzése beleillik a falu életébe,
ismert, hogy korábban „Gyümölcstermô szent Szadá”-nak nevezték!

Köszönöm a beszélgetést mindnyájuknak és kívánom, hogy mindkét
egyesületben továbbra is örömmel és sikeresen végezzék a vállalt fel-
adatokat. Sikerüljön ehhez minél több anyagi támogatást, valamint
emberi elismerést kivívniuk!

A beszélgetést Mihály Sándor készítette  



Különleges
minôségû kuvasz

kiskutyák eladók
Dunakeszin, a KESZI Kennel-

bôl. Anyjuk 2003. év kuvasza,
apjuk Hun-Zazholm Vezér sok-
szoros gyôztes. A kicsik elôzô
alomból származó testvére
Európa Jugensieger, Derby

Gyôztes, 5x-ös fajtagyôztes,
2005. Év Kuvasza. Telefon:

06-30-335-9050.
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SZÔCS ÉS KAJTOR KFT.

ÉPÍTÉSZIRODA
TELJESKÖRÛ ÉPÍTÉSZETI

TERVEZÉS, TANÁCSADÁS

2111 Szada, Jókai u. 62.

Telefon: (28) 407-256

Mobil: (20) 936-2718

Az érem /foci/ másik oldala, 
avagy hozzászólás a focibajnokságról 
megjelent cikkhez

Mindig örömmel tölt el, amikor értelmes, egész-
séges tevékenységet szerveznek fiataloknak,
gyerekeknek.

A Szôlôhegyen lakom, közvetlen a focipálya
mellett. Van szerencsém szombatonként végig-

hallgatni a lelkes szurkolást, buzdítást.
A hét többi napjain kiskamaszok rúgják a focit, hasonló

lelkesedéssel, mint szombatonként a „nagyok”.
Ami viszont elgondolkodtató és felhívnám mindenkinek a fi-

gyelmét, aki ebben tehet valamit, hogy a gyerekek olyan trágár-
sággal beszélnek, ilyen zaftos káromkodást, amit itt lehet hallani
egy-egy délután, még férfi füleknek sem való, nemhogy 8-13 éves
lányok fiúk szájából elhangozzék!

Azt hiszem a foci nem errôl szól! A buzdítást, a kiabálást lehet
másképp is! Meggyôzôdésem, hogy a gyerekek ezt a stílust
valakiktôl hallják.

Figyeljünk oda mi felnôttek, mikor, mit és hogyan beszélünk! Ne
kelljen már nekünk szégyenkezni amiatt, hogy egy 13 éves kiska-
masz lány szájából olyan trágár kiabálás hallatszik focizó társa fe-
lé, hogy ha én lennék az edzô vagy szülô biztos lekevernék neki
egy pofont! (még akkor is ha ez a nevelési mód mostanság nem
népszerû, hogy úgy mondjam a gyermek személyiségi jogait sérti)

A mi fülünket meg sérti ez a fajta viselkedés!

Szada, 2006. június
Rába Krisztina

Az élet és a kosárlabda 
nem áll meg!
Szabadban a Szadai Szöcskék. Sajnos, az építkezés miatt az isko-
la teljes területét lezárták 2006. június 26-ától, ezért a tornatermet
a Szada SE sem használhatja.

A kosarasok nem hagyják abba a gyakorlást, péntekenként a
megszokott idôben a Dobogón folytatják a játékot. Reméljük, az
idôjárás továbbra is engedi.

A SZADA SE TERVEZETT ESEMÉNYNAPTÁRA

JÚLIUS HÓ
07.29. Éjszakai természetjáró túra

AUGUSZTUS HÓ
08. 7-11.    II. Szadai Sporttábor
08. 12-13.  2 napos túra lovasoknak
08. 19 Sport nap
08. 26. Természetjáró túra

SZEPTEMBER HÓ
09. 01. Elkezdôdik a Pest Megyei Asztalitenisz Bajnokság
09. 02. Bringatúra
09. 16. Ôszi Kistérségi és területi amatôr Asztalitenisz bajnokság
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Soha nem késô
K edves, idôs, távoli rokonom gyógyíthatatlan betegségben

szenvedett. Kórházba került, és éreztük, hogy a Jóisten nem-
sokára magához szólítja. Bár gyermekkorában a keresztség szent-
ségét megkapta, de élete során nem gyakorolta hitét, templomba
nem járt.

Amikor még otthonában feküdt, kérdeztem imádkozzunk-e
együtt? Akkor Ô ezt elutasította. Kértem tôle, ha úgy érzi mégis
imádkozna és szeretné hogy vele imádkozzak, szóljon. Megígér-
te, de erre nem került már sor.

Állapota annyira rosszabbodott, hogy éreztük rövid ideig lesz
már velünk, felhívtam Laci atyát, és kértem, hogy jöjjön be velem
a kórházba haldokló betegünkhöz.

Megérkeztünk, betegünk abban az órában, érkezésünk elôtt rö-
vid idôvel halt meg.

Az Élet és Halál között nem mindig érzékelhetô az idô! A test
már nem reagál, de a Lélek még ott lebeg, a Lélek még velünk,
közöttünk van.

Úgy éreztem, hogy a Szentlélek kegyelme volt az, ami engem
arra biztatott, hogy Laci atyát hívjam, imádkozzon betegünkért.

Kedves betegünkért – aki már nem tudott önállóan dönteni –
megtettük amit a Szentlélek sugallt.

Ez a történet is azt mutatja, hogy soha nem késô visszatérni Is-
tenhez, vagy úgy, hogy megérint valami – vagy így, hogy a ke-
gyelem segít.

Szada, 2006. június
Rába Krisztina

Lehet-e élni Isten nélkül?
Nem szeretnék rövidke eszmefuttatásomban szokványos köz-

helyekkel brillírozni úgy, mint például: Mindenki hisz vala-
miben; Zuhanó repülôgépen nincsen ateista stb.; mégis rendkívül
érdekes az a kérdés, hogy hosszútávon képtelenek vagyunk meg-
lenni egy felettünk létezô nélkül. 

Ha mást nem, akkor borzasztó szomorúságunk, kilátástalan
helyzetünk, vagy éppen felhôtlen boldogságunk sarkall arra,
hogy keressünk magunknak olyat, ami minderre segítségül, ne-
talán magyarázatul szolgál.

Biztos akad Önök közt olyan, aki most azt gondolja, mindez
badarság, hisz minden kézzelfogható, minden váratlan esemény-
re van valamilyen magyarázat.

Én az imént említett gondolatmenetet egyszerûen kizártnak
tartom. Ha kiindulópontunk az embert semmibôl teremtô,
idôtlen, végtelen Isten, akinek bizonyos mértékben részesei va-
gyunk, akkor ezt nevezzük így: részesedés, természetes módon
fejezôdik ki az istenkeresésben.

Így lesz idônként menedék, fogódzó, ok, cél vagy épp magya-
rázat Istenbôl, istenképbôl.

Ha sokszor sajnos nem is gondolunk Rá - természetünknél, ere-
detünknél - fogva ott él bennünk egy vágyódás Utána, az Örök
Segítség után; csak sokan a hírnévben, a hatalomban, a pénzben
keresik Ôt, vagy talán ott élik ki ezt az érzést, s csak jóval késôbb
döbbennek rá ezek mulandóságára.

Miért tûnik biztosabbnak a kézzelfogható? Miért akarunk min-
dent ésszel megmagyarázni?

„Isten az a mindenség, amelynek részeként magunkat felis-
merjük.”

Tolsztoj
Szekeres Alíz

Örömhír Tábor
Lapunk megjelenésével egyidôben rendben zajlik a szokásos Örömhír Tábor július 10-étôl augusztus 4-éig tart. Részletesebb beszá-
molót a tábor befejezôdése után tudunk adni. A tábor sporteszközeire és egyes játékaira az anyagi fedezetet az idén a veresegyházi
Misszió Egészségügyi Központ biztosította. Köszönjük az önzetlen támogatásukat.

A  TÁBOR  ALAPÍTVÁNY jó  állapot-
ban  lévô használt  játékokat,  képes-
könyveket,  mesekönyveket  gyûjt.  
Az  adományokat   a  Baptista  Szere-

tetszolgálat  segítségével  juttatjuk  el
a    tiszántúli   szegény  családok  gyer-
mekeinek.

Az  adományok  leadhatók  a  Szociális

Alapszolgálatatási  és  Gyermekjóléti
Központban,  munkaidôben  Szada
Dózsa  Gy. u.  76. szám  alatt  (a  fog-
orvosi  rendelô  mellett).  
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Gondolatok 
a májusi  
megemlékezések 
kapcsán
„A gyermekek  azt  tanulják  meg,  amivel  együtt  élnek.” 

(Dorothy Law Nolte)

Megfigyelték,  hogy   amit  hallunk,  annak   általánosságban   kb.
20  %-át  jegyezzük  meg.  Amit  látunk  és  hallunk,  annak  kb.
50 %-a  marad  meg  az  emlékezetünkben.  Amit  látunk,   hal-
lunk  és  teszünk  is,  annak  kb.  80%-a  marad   a  birtokunkban.
Ezért  nagyon  fontos,  hogy   a  felnövekvô  nemzedék  minél
több pozitív  és  minél  kevesebb  negatív  dolgot   halljon,   lás-
son és  tegyen.  

Általános  iskolás  koromban  (1960-as  évek)  is  arra  nevelték  a
gyermekeket  a  pedagógusok,  hogy  tiszteljék  Székely  Bertalan
emlékét.  Székely   Bertalan  sírját  mindig   egy  bizonyos   felsô
tagozatos   osztály  gondozta.  A mûvész  kedvenc  virága  a
muskátli  volt,  ezért  tavaszszal   mindig  muskátli  került  a  sír-
jára,  s  a  diákok  feladata  volt  a  virágok  gondozása  egészen
az  ôszi  fagyokig.  Mivel  mindig  ugyanaz  az  évfolyam (osz-
tály)  volt  megbízva  ezzel  a  feladattal,  minden  szadai  diák
megfordult  Székely  Bertalan  sírjánál.  

Örömmel  tapasztaltam,  hogy hasonló  gondolatmenetet  véltem
felfedezni  a  Székely  Bertalan  napi  rendezvényen  és  a  Hôsök
Napján.  A Székely  Bertalan  napi  ünnepi  rendezvényen  évek
óta  ott  látom  az  óvodás  és  kisiskolás  gyermekeket  valami-
lyen  programmal.  A Hôsök  Napjának  pedig  megható  és  kü-
lönleges   színfoltja  immár  a  második  évben,  hogy   alsó tago-
zatos  gyermekek  olvassák  fel  az  I.  és  a II.  világháborúban  el-
esett  áldozatok  nevét.  Ismerve  a  tanulási  folyamat  fent  em-
lített  jellegzetességeit,  úgy  gondolom,  hogy  e  két  tevékeny-
ség   is  egy  kiváló  módszer  arra,  hogy  a  szadai  gyermekek
pozitív  dolgokat  tanuljanak  és  rögzítsenek,  amit  majd  utóda-
iknak  is  átörökíthetnek.  Köszönet   a  közremûködô   pedagó-
gusoknak  és  szülôknek!

Pálinkás  Ibolya

Júniusi Bringa party
Igazán kegyes volt az idôjárás azon a júniusi vasárnapon, amikor a ve-
resegyháziak ismét megmutatták, itt érdemes számukra programot szer-
vezni, hiszen érdeklôdésben és lelkesedésben nincs hiány!

A sok esôs vasárnap után talán ez volt az elsô, amikor szikrázó napsü-
tésre ébredtek kicsik s nagyok! Így nem is véletlen, hogy sokan felkere-
kedtek, és a Szinkron Car elôtti parkoló felé vették az irányt, hogy a Brin-
ga partyn próbára tegyék ügyességüket, vagy csak szórakozzanak egy
jót. A rendezvény központi eseménye nevéhez híven a bringások verse-
nye volt, ahová rekord számú nevezés érkezett, 127-en pattantak kétke-
rekûre. Idén elôször családi versenyt is tartottak, amire meglepôen sokan
jelentkeztek. A fôdíjért érdemes volt tekerni, hiszen egy-egy értékes bi-
cajjal lettek gazdagabbak a leggyorsabbak, a 2., 3. helyezett pedig nagy
értékû ajándékcsomagot kapott. Persze azoknak sem kellett szomorkod-
niuk, akik kihagyták a bringázást! A kicsik aszfalt-rajzversenyen, a na-
gyobbak fôzôversenyben vetélkedhettek.

De akik versengeni nem, csak szórakozni szeretnek, azok sem panasz-
kodhattak! Fekete László, Lala Bohóc, a Prison Band Rock&Roll Zenekar,
a Harmónia Zenekar, valamint a Konga Show gondoskodott a jókedvrôl.
Volt Tranpolin bemutató és Éva Fitness is!

S akiknek még ez sem volt elég, várta ôket a quad, légvár, testfestés,
büfé, fagyi, lovaglás, roncsautókázás, kiállított autók…még megszámolni
is nehéz, hogy a színes forgatag hányféle mókát kínált!

A Hanka Média elôször vállalt szerepet a rendezésben, és a nagy
érdeklôdésre való tekintettel úgy érzik, nem volt hiábavaló a fáradozá-
suk, sôt, esetleg lehet folytatása is! A siker egyik oka talán az, hogy a ren-
dezvény és a nevezés ingyenes volt, ezt pedig az tette lehetôvé, hogy a
környékbeli vállalkozások szívesen támogatják a rendezvényt nem csak
anyagi segítséggel, hanem ajándékokkal is. Köszönet érte mindenkinek!

Halkó Gabriella, Veresi Piactér és Jó Tudni! újságok fôszerkesztôje

TRANS MOTORS KFT.
v á l l a l

konténeres szemét-, sitt-,
sóder-, homokszállítást

Gépi földmunkát, 
pincetömb kiemelést

Szada, Kossuth u. 18/A

Tel.: (20) 9547-647
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Ha nem is teljesen úgy, ahogy sokan vártuk, vagy szerettük volna,
fôleg pedig nem igazán döntôhöz méltó körülmények között, de vé-

get ért a Labdarúgó Világbajnokság. Gratulálunk a Szervezôknek és a
Résztvevôknek!

A halasztott mérkôzésekkel pedig befejezôdik az Elsô Szadai Kispá-
lyás Labdarúgóbajnokság is. Nagy meccseknek lehettünk tanúi,
közösségépítô programként éltem meg, és nagy megtiszteltetésnek tar-
tom, hogy írhattam róla. Ennél már csak az tölt el nagyobb örömmel,
amikor a visszajelzések alapján tudhatom, nem tettem hiába. Köszönet-
tel tartozom Unger Róbertnek, aki felkért a tudósításokra, Windhager
Károlynak, aki segített a megjelentetésben és minden kedves Olvasónak.
Köszönöm mindannyiunk nevében a Csapatoknak és a Játékvezetôknek.

Tekintettel arra, hogy másutt is elkötelezettek vagyunk, a tizedik for-
dulón nem voltunk jelen.

A 11. fordulóban a Református - Security meccs
más idôpontban került megrendezésre. 

A Farkasok - Apukák összecsapás egy idôben
kezdôdött a portugálok meccsével, így eleinte ve-
gyes érzelmekkel mentem le. Aztán telefonon
kaptam a jelzést, nem maradtam le semmirôl, a
félidôben 0:0. Közben pedig a helyi meccs igen jó-
ra sikeredett, így végül nagyon jó hangulatban,
adrenalinnal telve tapsolhattuk meg a játékosokat.

Nézzük, mi is történt ezen a kis pályán! A Far-
kasok most kevesebb cserét hoztak, mint szoktak,
talán ugyanannyit, mint a helyiek. Már az elején
is hangos a meccs, a cserék nagyon biztatják, uta-
sítgatják a mezônyt. Az elsô 5 percben Farkas Im-
re többször is cselez, vezeti az összjátékot, de a
Farkasok védelme nagyon jó, így nincs különö-
sebb eredménye a támadásoknak, azért sem, mert
szépen szerelnek a szürkék. A játékosokat zavar-
ja, hogy csúszik a fû. 

Jani lövései mellé mennek, akárcsak Norbi pró-
bálkozásai. Aztán Jani olyan erôvel ad haza,
mintha legalább is bombagólra készülne, Lôdör
Karcsinak van mit fognia. Imi két védô között
próbálkozik, de a Farkasok kapusa véd. Norbi
lök, igazándiból nem vészes, de Tóth Csaba bírós-
pori szabadrúgást ítél a Farkasok javára. Bartha
Krisztián nem tudja levenni a neki szánt labdát, ezt is megússzák az
Apukák. Miután Imit ketten támadják és szerelik, Jani lô, gól! 1:0 az
Apukáknak.

Szép akciót követôen F. Imi oldalhálóba talál, az ellentámadásban B.
Krisztián kapáslövése a kapufát éri. Nagyon ott hagyták egyedül az
Apukák, akárcsak a mérkôzés során még jó néhányszor! Védelmi hiba. 

Oda-vissza támadások, de mintha az Apukák most jobbak lennének. 
Janika a kapus kezébe lô, Imi bombáját a kapus fekve fogja, Norbi pró-

bál javítani, de mellé. Amott B. Krisztián marad megint egyedül, de L.
Karcsi véd. 

Tumultus a kapu elôtt, a Farkasok egy emberként védenek. A félidô
vége elôtt egyre nagyobb a hangzavar, a Farkasok féltik pontjaikat. Nem
véletlen, nekik és a Securitynak most minden pont számít; mellettem
magában Oláh Sanyi az Apukáknak szurkol.

Aztán csak beérik a Farkasok elsô gólja is: 1:1. Sándor Jani mellett B.
Krisztián berúgja a Farkasok második gólját: 2:1.

Még a sípszó elôtt Laci gyönyörû lövését a kapus fogja, majd F. Imre
a szomszédba bombáz, holott gólnak szánta.

A második félidôben a játék határozottan a Farkasok kapuja elôtt zaj-
lik, de jól védekeznek. Az Apukák óriási helyzeteket hagynak ki. Mi pe-
dig egyre lelkesebben biztatjuk ôket. Hiába, mert elkalandoznak, Farka-
sok 3 a 2 ellen, 3:1. 

A következô akciók egyikében B. Krisztián esik nagyot, koppan a feje
rendesen. Kis pihi után azonban visszatér.

Norbi és Jani küzdenek, nem hiába, meghálálják a biztatást, gól szüle-
tik: 3:2.

A bíróspori sokat fúj, talán úgy gondolja, jobb, ha fogja a meccset,
mintsem eldurvuljon ez a játék. Nagyon jól szórakozunk! A játék pörgôs,
nincs szusszanásnyi idôm se, azt sem tudom, mit írjak, no és mit fotóz-
zak. 

F. Imre szépen szerel, Jani lövését a kapus fogja.  A Farkasok szabad-
rúgást kapnak, nem tudják eredményesen kapura vezetni. Aztán Atesz
bedob, majd Dénesnek köszönhetôen megint az Apukák vannak a Far-
kasok kapuja elôtt. 

Azt hiszem, kár is tovább szaporítanom a sorokat. Említésre méltó
még, hogy sárgát kapott Atesz, aztán a Farkasoktól is kiállt 2 percre egy

játékos. De száz szónak is egy a vége, izgalmas, na-
gyon jó meccset láttunk, azzal az érzéssel, hogy
ezen a napon az Apukák voltak jobbak, és megér-
demelten raboltak pontot, hiszen a végeredmény
Jani góljával 3:3 lett.

A 12. forduló meccsein megint nem lehettem ott,
elnézést kérek a csapatoktól és szurkolóiktól. Ered-
mények, mint azt késôbb megtudtam: a Katolikusok
1:0-ra vezettek, de a Mizzó fordított és 4:1-re nyert.
Az Apukák pedig 9:0-ra verték a Reformátusokat.

A 13. fordulót vasárnap tartották, lejátszották a
Református - Mizzó meccset. 

Rögtön az elsô percben Kovács Zoli támad, de a
lövést végül ellazsálja. Varga Balázs bead, K. Zoli-
nak fejre megy, ez is mellé. Az ellenfél megindul, de
szerelik. Peti a Mizzóból oldalhálót talál. Aztán K.
Zoli szögletét nem várja senki. Hol vagytok, fiúk?

Két ember között Peti labdát szerez, de nem feje-
zi be az akciót. K. Zoli emel, de sok. 

Közben persze a Reformátusok is szép támadá-
sokat vezetnek, sokadik próbálkozásuk alkalmával
a Mizzó kapusa nagyon kijön, így eredményes az
összjáték: 1:0 a Reformátusok javára.

Sok szép támadás mindkét oldalon, a védelem is
hatásos. Az azonban világosan látszik, hogy a já-
téknak ez a szakasza döntôen a Mizzó kapuja elôtt

zajlik. Idônként szépen szereznek labdát és támadnak is, közben mind-
három labda játékba, majd a kerítésen túlra kerül a nagy igyekezetben. 

Emlékezetes pillanat: K. Zoli fejelni próbál, de a kapus homlokon
csapja, a labda meg eltûnik a kavarodásban.

A második félidôben is a Mizzó kezdi a támadást, megint fölé. V. Ba-
lázs is próbálkozik, szép a lövés, de a kapu nem elég széles. 

A Reformátusok újabb támadása azonban sikeres, a védôk között be-
megy a gól: 2:0.

A Reformátusok hamarosan szöglethez jutnak, ami V. Balázs mellén
elakad. Aztán Dani szalad neki K. Zolinak, aki egy pillanatra a földre is
kerül. Egy fejes fölé. Mizzó ellentámad, pontosabban K. Zoli, akinek a
védôje gurul a földön, a labda meg a hálóba, 2:1.

A Reformátusok szabadrúgása az állandó egyszemélyes sorfalban- K.
Zoli- elakad. V. Balázs támad, de általában egyedül kettô ellen, na az
nem lehet sikeres. Viszont 2 védô mellett a kapus lába között K. Zoli be
tudja passzírozni: 2:2. 

A játék hátralévô részében sok szép támadást láthattunk mindkét
részrôl, határozottan K. Zoli a meccs embere. Szép percek: átlövések,
passzok jobbról balra, balról jobbra a kapu elôtt, de sehogy sem sikerült
a Mizzó újabb gólját megszerezni. Még lökik K. Zolit, szabadrúgás is jár.
Az utolsó pillanatban már majdnem bement, de a bíróspori úgy ítéli – jo-
gosan – hogy nincs gól. 

VÉGHAJRÁ A KISPÁLYÁS FOCIBAJNOKSÁ
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Zálogfiók és ékszerüzlet
A Plusz diszkonttól 

50 m-re az üzletsoron

Magas összegu hitel: 
arany ékszerekre 1.500-2.200 Ft/gr

CSAK NÁLUNK NAGY SÚLYÚ ÉKSZEREKRE IS!
EZÜST TÁRGYAKRA, MUSZAKI CIKKEKRE, 

ARANY ÓRÁKRA, PORCELÁN KÉSZLETEKRE.
HASZNÁLT ÉS ÚJ ÉKSZEREK KEDVEZO ÁRON!

ÉKSZERKÉSZÍTÉS, JAVÍTÁS, BESZÁMÍTÁS

Nyitva tartás: H-P: 8.00-16.00-ig

Záloglánc Kft.
2100 Gödöllo, Kossuth L. u. 44.

Telefon: 06-28-416-662

Köszönjük, hogy minket választ!

FÖLDMÉRÉS,
GEODÉZIA
HALÁSZY FÖLDMÉRÔ Bt.
10 éve a megrendelôk szolgálatában.
Cégvezetô: Halászy Gábor
25 éve a földmérés területén.

Telekrendezés: megosztások, egyesítések, határrendezés.
Épületfeltüntetési vázrajzok készítése.
Kitûzések: épületek, ipari létesítmények, 
nagypontosságú kitûzések, ipari berendezések beállítása.
Telekkitûzés. 
Közmûfelmérés. 
Szolgalmi jogi dokumentációk készítése.

!!Reklám ár: Szadán 1 db épületfeltüntetés 30.000,- Ft+Áfa!!

Cím: 2111 Szada, Nyárfa u. 30.
Tel/Fax: 06-28-404-219 Tel: 06-70-310-8808
E-mail: halasgeo@fotopixel.hu

HALAS 
GEO

REÁL MEN’S
ÖLTÖNYHÁZ
Rendkívüli öltöny és télikabát vásár

Közvetlen gyári értékesítés!
Extra méretekben is!

BBuuddaappeesstt,,  XXVV..  RRáákkooss  úútt  7700..  
((SSzzeerreennccss  uu..  ssaarrookk))

Tel: 306-4010
Nyitva tartás: 10–18, szombaton 9–13.

ÖLTÖNY, ZAKÓ, 
PANTALLÓ CSERE
Behozott használt, szakadt, megunt, 

kihízott öltönyét beszámítjuk!

Ingek, nyakkendôk, övek, 
egyéb kiegészítôk.

MMÉÉRREETTRREE  IIGGAAZZÍÍTTÁÁSS

Gratulálunk mindkét csapatnak! Nagyon jó kis meccs volt. 
Az Apukák vasárnapról elhalasztott meccsüket a Lórúgás ellen ját-

szották. Azt reméltem, ezután már a végleges tabellát is megmutatha-
tom, de kiderült, van még halasztott meccs.

A játék pörgôs, mindkét csapat becsülettel küzd. Az Apukák szép ak-
ciókkal kezdenek, Laci fejese fölé. Eleinte a játék döntôen a Lórúgás tér-
felén zajlik. Majd sikerül átjutniuk a felezôn, és több támadást is vezet-
nek, de nincs gól. A labda sokat van kinn. 

Norbi egyedül, összeakad a kapussal, az ellenfél is beleér, így az Apu-
kák elsô komolyabb helyzete kimarad. Kéz miatt szabadrúgás, a Lórú-
gás végül a kapu fölé bombáz. 

Farkas Imre megindul, két ember is igyekszik segíteni, de nem jutnak
eredményre. Laci óriási luftja - pfhúúúúúúúúúúúúúú. Aztán a
következô támadásnál ráfordul, de nincs segítsége. Norbi üresen neki-
megy a kapunak, a kapus eléggé ki is jön, erre Norbi fölé rúgja. Sándor
Jani le, mert megérkezett a csapat nagy góllövôje, Fidesz Jani. A Lórúgás
valamirevaló támadása során a védôk esnek-buknak rakásra a kapu
elôtt, mondom, elôtt, így nem születik gól. 

Jani a gyönyörû támadás végén kapufát lô. Laci is megy, Robi meg ki-
rúgja. Jani az összes sötétkék mezes között kiküzdi a labdát. Aztán Nor-
bihoz kerül a  bogyó, aki Lacinak adja, ô pedig gólt lô: 1:0 az Apukák ja-
vára. Kis híján belövik a következôt is. Szöglet, Norbi föléemel. Jani be-
ad, Laci szerzi a második gólt is: 2:0. 

A hiba nem az Ön készülékében van! A zuhi miatt ennyi látszik a
jegyzeteimbôl. Szakadt az esô néhány percig, a füzetem és ruhám el-
ázott, a fényképezôgép sem szereti a vizet. Kicsi szurkolómat is féltet-
tem, így ezennel befejeztem írásom.

Azt azért a végén megtudtam: a félidôben F. Imre cserélt, a Lórúgás
feljött 3:2-re, ezért inkább visszaállt, és végül 6:2-re nyert az Apukák. Ez-
zel biztos hatodikként végeznek a bajnokság tavaszi fordulóján. 

A többi, még elmaradt meccsrôl valószínûleg már csak dióhéjban em-
lékezünk meg, a következô számban. 
Addig is elmondhatjuk, sikeres volt a kezdeményezés, jókat meccseltek
a csapatok, sok örömet szereztek szurkolóiknak.

Gratulálunk és köszönjük!
Farkas Anikó dr

ÁGBAN – SZÔLÔHEGY
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FONTOS TUDNIVALÓK
K Ö Z P O N T I  T E L E F O N S Z Á M O K    
MENTÔK 104
TÛZOLTÓK 105
RENDÔRSÉG 107
Általános segélyhívó 112
Központi tudakozó 198
E G É S Z S É G Ü G Y
ORVOSI RENDELÔ
I. számú körzet dr. Ács Tamás
Rendelési idô: hétfô-szerda-péntek: 13.00-17.00, 

kedd-csütörtök: 8.00-12.00.
II. számú körzet dr. Szemerédy István
Rendelési idô: hétfô-szerda-péntek: 8.00-12.00, 

kedd-csütörtök: 13.00-17.00.
ORVOSI ÜGYELET
Gödöllô. Tel.: (28) 430-655. 
Munkanapon: 18:00-08:00, munkaszüneti napon/hétvégén:
megelôzô este 18:00 – követô reggel 08:00.
FOGORVOS
Fogorvosi rendelô: Szada, Dózsa György út 76. 
Tel.: 405-440. Mobil: 06-209-44-77-71
MENTÔK
2100 Gödöllô, Ady Endre sétány 56. Tel.: 420-844, 
honlap: www.mentok.hu 
GYÓGYSZERTÁR
Ezüstkehely Gyógyszertár Szada, Rákóczi u. 2/a. 
Tel.: 28-404-299. Nyitva: munkanapokon: 9.00-15.00., 
VÉDÔNÔI SZOLGÁLAT 
Szada, Rákóczi út 1. Tel.: 28-404-092. 
SZOCIÁLIS ALAPSZOLGÁLTATÁSI 
ÉS GYERMEKJÓLÉTI KÖZPONT, 
2111 Szada, Dózsa György út 76. Tel.:28/503-625. 
H I V A T A L O K
OKMÁNYIRODA
2100 Gödöllô Szabadság tér 7. Tel: (28) 529-200, fax: (28)
413-663. Ügyfélfogadás: hétfô: 8.00-18.00, kedd-csütörtök:
09.00-16.30, szerda: 08.00-16.30, péntek: 09.00-12.00.
POLGÁRMESTERI HIVATAL
2111 Szada, Dózsa György út 88. Központi telefonszám (28)
405-181 Telefax: (28) 503-066. Ügyfélfogadási idô: hétfôn
és szerdán 8-16 óra között, pénteken: 8-12 óra között 
Vécsey László polgármester Tel.: (28) 503-055. 
Félfogadás: hétfön 13-16 óra között
Jámbor Lajos jegyzô Tel.: (28) 503-065. Fax: (28) 503-066
POSTAHIVATAL
Szada, Dózsa György út 78. Tel.: 28-405-198. 
Nyitvatartás: h-cs: 08.00-16.00, pénzfelvétel 15:00 óráig; 
ebédidô: 12.00-12.30.
RENDÔRSÉG
Rendôrôrs 2112 Veresegyház, Petôfi Sándor utca 3. 
tel.: 28/385-011, 
villámposta: police@bm.gov.hu 
honlap: www.b-m.hu/police/ 
A Veresegyházi Rendôrörs járôrkocsijának telefonszáma: 06-20-989-2607
Rendôrkapitányság 2100 Gödöllô, Petôfi Sándor utca 6/10.
Tel.: 420-333, villámposta: police@bm.gov.hu
honlap: www.b-m.hu/police/
Telefontanú (ORFK) 06-80-555-111
Drogsegély (BRFK) 06-80-202-502
Országos Központ 
(ORFK zöldszám: 06-80-201-303
T Û Z O L T Ó S Á G
2100 Gödöllô, Szabadság út 28. Tel.: 105; 420-011, 
honlap: www.b-m.hu/katved/katweb.nsf.

P O L G Á R Ô R S É G 24 órás ügyelete
Tel.: 06-20-367-0071 és 06-20-470-1595
K Ö Z M Û S Z O L G Á L T A T Ó K
ÁRAMSZOLGÁLTATÓ
ELMÛ Budapesti Elektromos Mûvek Gödöllôi Kirendeltség
2100 Gödöllô, Faiskola tér 13. Tel: 06-40-38-38-38, 
villámlevél: elmu@elmu.hu, honlap: www.elmu.hu.
Nyitvatartás: hétfô:10-18 óráig, kedd: 8-13 óráig, szerda:
10-18 óráig, csütörtök: 8-14 óráig, péntek: 8-13 óráig. 
Pénztárzárás az ügyfélfogadás vége elôtt fél órával. 
GÁZSZOLGÁLTATÓ
Ügyfélszolgálat:hétfô/szerda 9-12.
Telefonszáma: (28) 521-400, (28) 430-849
TIGÁZ RT Gödöllôi Kirendeltség 2100 Gödöllô, 
Kenyérgyári út 1. Tel.: 430-488, fax: 430-886, 410-725. 
Hibabejelentés:folyamatosan. 
INTERNETSZOLGÁLTATÓ
V-net Vivendi Telecom Hungary Rt. 2101 Gödöllô, Pf. 407.
Tel: 1288 – ingyenesen hívható, fax: 06-80 88-55-55, 
villámlevél: info@vnet.hu honlap: www.vnet.hu (értékesítési
vonal). Személyes tájékoztatás: munkanapokon 8.30-20.30.
Ügyfélszolgálat:1233 (kék szám).
Dunaweb Kft. 2600 Vác, Szüret u.17. Tel./fax: 
06-27-300-072 Tel/fax: 06-27-301-571 villámlevél:
info@dunaweb.hu, honlap www.dunaweb.hu
TELEFONSZOLGÁLTATÓ
V-fon Vivendi telecom Hungary 2100 Gödöllô, 
Dózsa György út 1/3. tel.: (80) 880-880 díjmentes, 
fax: (62) 551-239, villámlevél: info@vfon.hu, honlap:
www.v-fon.hu Nyitvatartás hétfô: 09.00-18.00, kedd-csütör-
tök: 09.00-16.00, péntek: 09.00-14.00. A pénztárak ugyan-
ebben az idôben tartanak nyitva, ebédidô 12.00-12.30-ig
tart. Díjmentesen hívható ügyfélszolgálat: 184 
VÍZMÛVEK
DMRV Gödöllôi Üzemigazgatóság 2100 Gödöllô, Sík Endre
utca 4/7.. Tel.:520-790, fax: 520-799. 
Ügyfélfogadás: hétfô: 7:00-17:00, 
kedd-csütörtök: 7:00-13:00. 
Hibabejelentés folyamatosan 0:00-24:00. 
I N T É Z M É N Y E K
ÁMK Általános Mûvelôdési Központ
ÁLTALÁNOS ISKOLA
Székely Bertalan Általános Iskola, 2111 Szada, 
Dózsa Gy. u. 63. Tel: 503-580, Igazgató 503-581
ÓVODA
2111 Szada, Dózsa György út 63. Tel.: 503-586
Konyha: 503-585
FALUHÁZ
2111 Szada, Dózsa György út 63. Tel.: 405-453, fax: 503-180
TELEHÁZ
2111 Szada, Dózsa György út 63. Tel: 503-180, fax: 503-181
WALDORF ÓVODA
2111 Szada, Székely kert. Tel: 404-710 
SZADA NOVA KHT.
2111 Szada, Dózsa György u. 88. Tel: 06-28-503-510
E G Y H Á Z A K
BAPTISTA EGYHÁZ 
Dózsa György út 58. Tel.: 28-404-407 
villámlevél: blaci@freemail.hu
REFORMÁTUS EGYHÁZ
Dózsa György út 79. Tel.: 28-405-317 
villámlevél: kago@vnet.hu
RÓMAI KATOLIKUS EGYHÁZKÖZSÉG 
Dózsa György út 92. Tel.: 405-303.
Irodai szolgálat: hétfôn 16.00–17.45-ig. 

JÓTANÁCSOK 
GYÖMÖLCS- és
SZÔLÔTERMESZTÔKNEK
Az idô felmelegedtével fejtsük le borainkat, enyhén kénez-
zük meg. Figyeljünk arra, hogy mindig tele legyen a tároló
edény, hogy a bor ne érintkezzék levegôvel. A levegô hatá-
sára ugyanis ecetessé válhat és pimpósodhat, de más borbe-
tegséget is kaphat. A kiüresedett hordókat kiszárítás után
kénlap elégetésével kénezzük le, s ezt havonta ismételjük
meg. Ha külsô penész alakulna ki a hordón, mindig mossuk
le, ne tudjon a fa rostjai közé telepedni.

SZÔLÔ: A most következô két hónap növényvédelme
meghatározó szerepet játszik a növény életében. Az
idôjárás-elôrejelzés május második felére és június elsô két
hetére csapadékos, párás, meleg idôt jósol, ezért erôs fer-
tôzési veszélyre számíthatunk.
Ha hatékony növényvédelmet szeretnénk elérni, akkor a
felszívódó és kontakt szerek kombinációjának használatát
javaslom. 

A permetezéseket mindig esô elôtt végezzük el, hogy
mire a gomba spórája a levél felületére érkezik, akkorra már
ott legyen a vegyszer. Megelôzni a fertôzést sokkal olcsóbb
és hatásosabb, mint gyógyítani. 

Ezért javaslom, hogy fürtnyúlásban és virágzásban a
Quadris-t és a Merpán-t együttesen használjuk, majd virág-
zás végén Ridomil Gold Plus 42,5 WP –t és Rubigán 12 
EC-t, ezt követôen 10 nap múlva újra a Quadris és Merpán
együttesét, ez adhat egy idôre nyugodt pihenést. 

Borsónagyságtól fürtzáródásig a Ridomil Gold Plus 42,5
WP és a Rubigán 12 EC együttes alkalmazása megoldja úgy
a peronoszpóra, mint a lisztharmat elleni védelmet. Fürt-
nyúláskor és virágzás után figyeljünk a szôlômoly okozta
fertôzésre, a szerkombinációkba tegyünk Karate Zeon 
SCS-t vagy Talstár EC-t vagy Zolone 350 EC-t.
CSERESZNYE, MEGGY: A lombkárosítókra a Ditháne 
M-45, a levéltetûre pedig a Talstár 10 EC vagy a Karate
Zeon 5 CS használható. Figyeljünk a cseresznyelégy rajzá-
sára. Rakjunk a fa koronájára sárga mûanyaglapot, kenjük
be vazelinnel. Amikor beleragadnak a sárga-fekete szárnyú
legyek,akkor kezdjük el a védekezést Zolone 350 EC-vel
vagy Talstár 10 EC-vel.
Ha mégsem raktuk volna ki a lapokat, akkor figyeljük a
Germersdorfi fajta gyümölcsét: ha a sötétzöldbôl kivilágo-
sodni indul, akkor kezdhetjük a védelmet. A cseresznyeérés
elôtt 2-3 héttel fejezzük be a permetezéseket. 
KAJSZI: A gnomónia nevû levélbetegség kialakulását kell
meg megelôznünk. Javaslom a Dithane M 45-öt, a barack-
molyra pedig a Zolone 350 EC-t vagy a Karate Zeon 5 Cs-t.
ÔSZIBARACK: A tafrina-veszély fennálltáig folyamatosan
védekezzünk Score 250 EC-vel. A levéltetvekre az Actara 25
WG vagy a Talstár 10 EC alkalmas. A Talstár 10 EC a tetvek
mellett a barackmolyra is jó. A tafrinával erôsen fertôzött 
leveleket távolítsuk el, így a fák hamarabb kiheverik a be-
tegséget.
ALMA, KÖRTE: A varasodás és lisztharmat-fertôzés szüre-
tig veszélyes lehet: csapadékos idôben fôleg a varasodás,
száraz melegben a lisztharmat. A fertôzést igyekezzünk
megelôzni, mert utólag nehéz megállítanunk azt. Mindig
esô elôtt permetezzünk felszívódó és kontakt szerek keve-
rékével. Javaslom a Chórus 75 WG vagy a Rubigan 12 EC
vagy a Topas 100 használatát, ehhez keverhetünk Merpán
80 WDG-t, az almamolyra és levéltetûre pedig a Karate
Zeon 5 Cs-t vagy a Talstár 10 EC-t. 

A körtét azonos szerekkel védhetjük, de a körte-levélbol-
ha megjelenésekor külön permetezzünk Nomolt 15 EC-t
vagy Dimilin 25 WP-t és tegyünk hozzájuk Vektafid A-t.
Almamoly és körtemoly rajzáskor vásároljunk csapdát,
melyben minden nap számoljuk meg a megfogott lepkéket.
Amikor csökken a fogás-szám, attól a naptól számítva 7-8
napra kezdjük a permetezést.

Almamolyokat összefoghatjuk biológiai módszerrel is,
ha hullámpapír-csíkokat szorítunk a fa törzsére körben, s
azokat hetente cseréljük. Az így befogott és elégetett her-
nyókból nem fejlôdik lepke, mely 2-300 tojást tud lerakni.
Ezzel a módszerrel vegyszer nélkül csökkenhet a molyos al-
mák száma. A biológiai védekezés hatékonyabb akkor, ha a
szomszéd kertek gondozói is a hullámpapír-ôrt használják.
SZILVA: Levélbetegségeire a Mirage 45 EC és Fungurán
OH keverékét, levéltetûre az Actara 25 WG-t, szilvamolyra
a Zolone 350 EC-t alkalmazzuk.

Sajnos, az idôjárás ismét nehéz napok elé állítja a gazdákat.
Reméljük, hogy a gondos munka meghozza gyümölcsét. 

Jó munkát kíván                                                                       
Czibere Imre


